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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

گزارش

عبور از پیچ خطرناک اقتصاد
علــی ســعد وندی، اقتصــاددان معتقــد اســت، 
کارآفرینان و فعــالان اقتصادی  ســال آینده بیش 
از سال های ٩٧ و ٩٨ هوشــمندی به خرج دهند تا 
بتوانند به ســامت از پیچ خطرنــاک اقتصاد گذر 
کنند. « او همچنین سیاست گذاران اقتصادی کشور 
را نیز به توجه به سیاســت های اقتصادی روسیه در 
ســال های اخیر که این کشــور درگیر فشــار های 
اقتصــادی خارجی بوده اســت، فراخوانــد و رفتن 
به راه روســیه را در اقتصاد به آنها توصیه کرد. عصر 
بیست ونهمین روز بهمن ماه، سالن همایش های نهاد 

ریاست جمهوری تا ...

  گزارش

جایگاه ضعیف اصفهان
کارنامه جذب پــول خارجی بــرای ۱۰ ماه منتهی 
به دی ســال ٩٨ منتشر شــد. داده های اعام شده 
نشــان دهنده آن اســت که در مدت زمــان مورد 
بررســی در مجموع ٧٩ طرح به ارزش ٧٨۰ میلیون 
دلار در بخش صنعت، معدن و تجارت در کشــور با 
مشارکت سرمایه گذاری خارجی به تصویب رسیده 
است. براســاس داده های اعام شده از سوی وزارت 
صنعت، معدن و تجــارت »محصــولات از توتون و 
تنباکــو«، »محصــولات غذایی و آشــامیدنی ها«، 

»سایر محصولات کانی غیر فلزی«...

۰۴

۰۵

اصفهان ملتهب از شيوع كرونا
کسب و کارهایی که بر اثر کرونا با چالش روبرو می شوند؛

اصفهان در هفته اي که گذشت، ملتهب از شیوع ویروس کرونا بود؛ به اســتقبال انتخابات مجلس شوراي اسامي رفت، براي 
استقبال از مسافران نوروزي آماده شد و همچنان هوایي آلوده را بر فراز آسمانش تجربه کرد. اگرچه اخبار مختلفي درباره ورود 
شیوع کرونا به اصفهان در فضاي مجازي دست به دست مي شود، اما سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان روز سوم اسفندماه 
تاکید کرد، تا این لحظه موردی از ابتا به کرونا در اصفهان گزارش و ثبت نشده است. با این وجود کرونا توانست جنبه های دیگر 

زندگی مردم، از جمله کسب وکارها را تحت تاثیر قرار دهد. . . 

گزارش

۰۲
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معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای اصفهان با اشاره به افزایش 
خروجی سد زاینده رود از امروز به مدت ۱٨ روز برای تحویل به کشاورزان اصفهان، 
گفت: با وجود برخی اظهارات، اما هنوز برای جریان آب زاینده رود برای نوروز ۱۳٩٩ 
هیچ تصمیمی اتخاذ نشده است. حسن ساسانی، اظهار کرد: براساس تصمیم روز 
گذشته جلسه سازگاری با کم آبی، مقرر شد آب زاینده رود به مدت ۱٨ روز تحویل 

کشاورزان شود.

رئیس اتحادیه طا و جواهر اصفهان، گفت: قیمت سکه مرز ۵ میلیون تومان را رد 
کرده و هر گرم طای ۱٨ عیار نیز بیش از ۵۰۰ هزار تومان قیمت خورده است. 
هوشنگ شیشه بران با اشاره به اینکه صنف طا و جواهر از نوسان شدید آسیب 
بیشتری می بیند، افزود: پیش بینی  کردن بازار سخت است، چرا که نمی دانیم قیمت 
ارز به چه سمت و سویی حرکت می کند، یا اینکه اونس جهانی به چه نحوی معامله 

خواهد شد، بنابراین در حال حاضر نمی توان قیمت ها را پیش بینی کرد.

این روزها موجی از نگرانی و وحشت 
شیوع  واسطه  به  جهانی  جامعه  در 
ویروسی به نام کرونا ایجاد شده است 
که تبعات آن نیز کشور ما را درگیر 
ویروسی  کرونا  است.  کرده  خود 
است که با هدف قرار دادن سیستم 
تنفسی موجب به هم ریختن مراودات 
ومناسبات طبیعی بخش های مختلف 
بدن شده و در صورت عدم توجه می 
تواند انسان بیمار را از پای درآورد و 
دوره  ویروس  این  آنکه  جالب  نکته 
نهفته ای تقریبا طولانی دارد به این 
معنا که بیمار ممکن است تا ده روز 
پس از ابتا، از بیماری خود اطاعی 
نداشته باشد و زمانی اولین عائم را 
مشاهده کند که دیگر بیمار شده و 
باید در شرایط خاصی قرار گیرد که 
این شرایط می تواند منجر به مرگ 
یا بهبود بیمار شود. متاسفانه انتخابات 
اخیر نشان داد که کشور دچار بیماری 
میزان  است،  شده  کرونای_سیاسی 
مشارکت مردم در انتخابات و برخی 
صورت  های  اخاقی  بی  و  رفتارها 
گرفته در جریان انتخابات و همچنین 
عدم جمع بندی و اجماع جریان غالب 
پایان  تا  حتی  و  ساعات  آخرین  تا 
انتخابات بر مصادیق مورد نظر و... از 
بیماری کرونای سیاسی است  عائم 
که به واقع به شریان تنفسی جامعه 
فشار وارد کرده است. هر چند ظهور و 
بروز عینی عامت این بیماری در این 
دوره از انتخابات بود، اما واقعیت آن 
است که ویروس کرونای سیاسی در 
دوران نهفته خود در گذشته، بسیار 
حرفه ای و فعال عمل کرده و برخی 
غفلت ها و تغافل ها موجب بروز آن در 

این انتخابات شده است. 
با توجه به این واقعیت ضرورت دارد 
پزشکان و متخصصان و کارشناسان 
حاذق عرصه سیاست ورزی و حکومت 
بیماری  این  عاج  به  نسبت  داری 
اقدام  اجتماعی  و  سیاسی  خطرناک 
سریع نموده و با اصاح برخی روش ها 
در تمامی عرصه های اجرایی،تقنینی، 
اپیدمی  با  مبارزه  به   ... و  قضایی 
خطرناک کرونای سیاسی بروند و بیمار 
عزیزمان را که نیاز وافری به واکسن 
وحدت و  همدلی و همبستگی دارد را 

از خطر حتمی نجات دهند.
ایران،  به  کرونا  ورود  از  قبل 
می توانستیم موضوع شیوع کرونا در 
خود  برای  فرصتی  به عنوان  را  چین 
را  لازم  فرصت های  اگر  کنیم.  تلقی 
در  می توانستیم  می کردیم  مدیریت 
فنی-مهندسی،  خدمات  زمینه های 
حمل ونقل و حتی صادرات محصولات، 
به طور موقت جایگزین کالاهای چینی 
باشیم. همین جایگزینی کوتاه مدت 
را  شود  دائمی  مشتری  اینکه  امکان 
بالا می برد اما متاسفانه این فرصت را 

از دست دادیم. 
نه تنها نتوانستیم از فرصت های ایجاد 
که  اکنون  بلکه  بگیریم،  بهره  شده 
ویورس کرونا وارد ایران نیز شده است، 
به طور حتم تبعات منفی قابل توجهی 

را به همراه خواهد داشت.
از سوی دیگر، کاهش درآمدهای ارزی 
کشور، موجب اختال در بازار بورس 
شده و مانورتورم را به بازار خودرو و 
این  که  هرچند  است؛  کشانده  ارز 
وضعیت هنور به بازار مسکن سرایت 
نکرده و در آینده می تواند به آن بازار 

نیز سرایت کند.

پیش بینی  بازار طلا سخت استبرای جریان زاینده رود در نوروز برنامه ای نداریم
رویدادنامه

   دیدگاه

کرونای
 سیاسی

Is fahan

اصفهان در هفته ای که گذشت؛

»اصفهان در هفته اي که گذشت« ملتهب از شیوع ويروس کرونا بود، به 
استقبال انتخابات مجلس شوراي اسلامي رفت، براي استقبال از مسافران 
نوروزي اش آماده شد و همچنان هوايي آلوده را بر فراز آسمانش تجربه 

کرد..
اگرچه اخبار مختلفي درباره ورود شیوع کرونا به اصفهان در فضاي مجازي دست 
به دست مي شود، اما سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان روز سوم اسفندماه 
گفته که تا این لحظه موردی از ابتا به کرونا در اصفهان گزارش و ثبت نشده است. 
او عائم این ویروس را مشابه ویروس آنفولانزا دانسته و تاکید کرده که شرط تایید 
ابتا به کرونا پس از بررسی آزمایش مخصوص آن مشخص می شود. اما در حالي که 
مسئولان بهداشتي کشور مردم را به استفاده از ماسك و ژل هاي بهداشتي مخصوص 
توصیه کرده اند، بازارها از گراني یك شبه این محصولات خبر مي دهند. تا جایي که 

قیمت یك ماسك در بازار دو سه برابر شده است! 

نوروزِ بي زاينده رود!
اصفهان امسال را باید بدون رودخانه زاینده روش سپري کند. این خبري است که 
انتظار مي رود از گفته هاي معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای 
اصفهان به دست آید که با اشاره به افزایش خروجی سد زاینده رود از سي ام بهمن 
ماه به مدت ۱٨ روز برای تحویل به کشاورزان اصفهان، گفته با وجود برخی اظهارات، 
اما هنوز برای جریان آب زاینده رود برای نوروز ۱۳٩٩ هیچ تصمیمی اتخاذ نشده 
است. ساسانی درباره وضعیت نامناسب سد زاینده رود و نگرانی ها برای تامین آب 
شرب در تابستان هم اظهار کرده که در جلسه سازگاری با کم آبی استان، همین 
موضوعات مطرح شد و به طور قطع با رعایت رفع نگرانی برای آب شرب اصفهان 
چنین تصمیماتی اتخاذ می شود. حالا اینکه بسته بودن رودخانه زاینده رود که هوس 
دیدن و نوشیدن یك استکان چاي داغ در کنارش، چه مسافراني را که از دور و نزدیك 
ایران به اصفهان نمي کشاند، چه تاثیراتي بر زنده بودن حال و هواي این شهر در ایام 
نوروز دارد و چه تاثیر منفي بر گردشگري آن دارد، موضوعي است که شاید در میان 

تصمیم گیري هاي مسئولان و مدیران کمرنگ به نظر مي رسد...

میزباني از سه رويداد نمايشگاهي در ماه آخر سال
آخرین روزهاي سال ٩٨ براي اصفهان با برگزاري سه رویداد نمایشگاهي همراه شد. 
این رویدادها شالم  شامل شانزدهمین نمایشگاه صنایع غذایی، دهمین نمایشگاه 
تخصصی مدیریت بحران، امداد و نجات، صنایع ایمنی، سیستم های حفاظتی بود. 
شانزدهمین نمایشگاه صنایع غذایی که با محوریت فرآوری، بسته بندی، محصولات 
و خدمات وابسته از ۲٩ بهمن ماه تا دوم اسفندماه برگزار شد، در چهار هزار مترمربع 

فضای نمایشگاهی از ٧۲ شرکت از استان های مختلف کشور میزباني کرد.
دهمین نمایشگاه تخصصی مدیریت بحران، امداد و نجات، صنایع ایمنی، سیستم های 
حفاظتی هم از ۲٨ بهمن  تا یکم اسفندماه در محل برپایی نمایشگاه های بین المللی 
با دو هزار مترمربع وسعت و ۱۵ شرکت برگزار شد. شرکت هایي که از  استان 
استان های اصفهان و آذربایجان شرقی و جزیره کیش در نمایشگاه ها حضور یافتند 
و به ارائه محصولات و خدمات خود در حوزه های مدیریت بحران و امداد و نجات، 

تجهیزات ایمنی، آتش نشانی، تجهیزات حفاظتی و امنیتی پرداختند. 
دومین نمایشگاه تشریفات و تسهیات ازدواج هم با حضور ۲۶ شرکت فعال در 
حوزه های تشریفات، تالارهای پذیرایی، آتلیه عروس و داماد، مزون لباس عروس، 
سالن های زیبایی، شیرینی سراها و کترینگ ها در روزهای ۲٨ بهمن تا دوم اسفند 

میزبان اصفهاني ها شد. 

برپايي پنجمین کنفرانس بین المللی بازی های رايانه ای 
خبر دیگر اینکه پنجمین کنفرانس بین المللی »بازی های رایانه ای؛ فرصت ها و 
چالش ها« که دوره اولش را در سال ۱۳٩4 در دانشگاه اصفهان برگزار کرده بود، 
تحت حمایت سیلیویکا توسط دانشگاه اصفهان آغاز به کار کرد. اهداف برگزاری 
پنجمین کنفرانس بازی های رایانه ای؛ فرصت ها و چالش ها، ارائه  پژوهش های مبتنی 
بر تحلیل و تولید محتوا در حوزه ی بازی های رایانه ای، توسعه  بازی های جدی 
)آموزشی، درمانی، تبلیغی و ...(، آسیب شناسی و آینده پژوهشی صنعت بازی های 

رایانه ای ملّی و نگاه ویژه این رویداد بازی های درمانی است. 
این رویداد شامل سخنرانی های کلیدی، پنل ها و کارگاه های تخصصی حوزه های 
ارائه مقالات در  و  ای،  نشست های تخصصی  رایانه  بازی های  با  متنوع مرتبط 
زمینه های مختلف از جمله مهندسی کامپیوتر، روانشانسی، جامعه شناسی، هنر، 
حقوق، مدیریت اقتصاد، فقه، علوم سیاسی، روانپزشکی، توانبخشی، مهندسی پزشکی 

و ... است.

مردم، پاي صندوق هاي راي!
برگزاري یازدهمین دوره انتخابات مجلس شوراي اسامي هم از دیگر رویدادهاي 
مهم در هفته اخیر است. رویدادي که برگزاري اش در اصفهان پنج تن از نامزدها 
را به بهارستان فرستاد تا آستین ها را براي تحقق مطالبات مردم اصفهان بالا بزنند.  

توزيع ۳۰ هزار نهال در بین شهروندان 
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری اصفهان با بیان این که امسال 
برنامه های هفته درختکاری با شعار »درخت دوستی بنشانیم« برگزار می شود، گفت: 
تعداد ۳۰ هزار نهال در سه گونه خرمالو، به و نارنج برای توزیع مردمی در نظر گرفته 

شده است.
فروغ مرتضایی نژاد با اشاره به نوع و تعداد نهال ها جهت توزیع مردمی اظهار کرد: تعداد 
۳۰ هزار نهال در سه گونه خرمالو، به و نارنج در نظر گرفته شده است. مرتضایی نژاد 
ادامه داد: نوع نهال های انتخابی بر اساس درخواست های مردمی هنگام توزیع نهال 
در سال های گذشته، از نهال های مثمر انتخاب شده و تعداد نهال ها برای توزیع نیز بر 
اساس جمعیت هر منطقه در نظر گرفته شده است. وی با بیان این که مهلت ثبت نام 
توزیع نهال از روز هشتم تا ۱۲ اسفند ماه تعیین شده است، گفت: ثبت نام از طریق 

وب سایت سازمان پارک ها به نشانی park.isfahan.ir امکان پذیر است.

اصفهان ملتهب از شيوع كرونا

از  رسمی  شکل  به  کرونا  ویروس 
شد.  ثبت  ایران  در  گذشته  چهارشنبه 
ایرانی ها صبح شان را با خبری که منتظر 
این  با  کردند،  شروع  بودند،  شنیدنش 
گذشته  روز  دو  »در  جهانپور:  سخنان 
موارد مشکوک به ابتا به ویروس کرونا 
در شهر قم مشاهده شد که به محض 
و  شناسایی  تیم های  گزارش،  دریافت 
مدیریت بیماری های واگیردار و تیم های 
واکنش سریع در شهر قم مستقر شدند 
افراد  موجود  پروتکل های  براساس  و 
مشکوک تحت ایزولاسیون قرار گرفتند 
و از آنها نمونه آزمایشگاهی گرفته شد.« 
به گفته او در میان نمونه های ارسالی، 
آزمایشگاه مرجع، نتایج آزمایش اولیه دو 
مورد از موارد مشکوک را از نظر ابتا به 
ویروس کرونا مثبت گزارش کرد و برخی 
اعام  »بی«  تیپ  آنفلوآنزای  نیز  موارد 

شده است.

منشأ کرونا
بهداشت،  وزارت  رسمی  اعام  براساس 
منشأ جغرافیایی کرونا در ایران، شهر قم 
بوده است و حتی موارد اولیه مبتا به 
این بیماری در سایر شهرهای کشور نیز 
به نوعی مرتبط با شهر قم بوده اند. اما 
چرا قم اولین شهر دریافت کننده کرونا 
شده است؟ قم دومین شهر از نظر جذب 
گردشگر مذهبی به شمار می رود و زائران 
این شهر از شیعیان کل منطقه به حساب 
می آیند. پس رفت و آمدها به این شهر 
حجم بالایی دارد. عاوه بر این، به دلیل 

وجود حوزه علمیه با قدمت در این شهر، 
طلبه ها از کشورهای مختلف به این شهر 
رفت وآمد دارند. عاوه بر مسائل فرهنگی 
و مذهبی، رفت وآمدهای اقتصادی به این 
شهر نیز حجم بالایی دارد. قم همجوار سه 
استان  مهم صنعتی کشور است؛ تهران، 
اصفهان و مرکزی. از این رو قم را به چهار 
چراکه  می کنند.  تشبیه  اقتصادی  راه 
اقتصادی  ویژه  منطقه  همجواری  در 
سلفچگان نیز قرار گرفته که در چهارراه 
جاده های ترانزیت در مرکز ایران است. از 
این رو با توجه به رفت و آمدهای گسترده 
قم  شهر،  این  در  اقتصادی  و  زیارتی 
می توانست به عنوان یکی از نقاط مستعد 

جذب کرونا مطرح باشد.

آثار اقتصادی کرونا
است،  توجه  جالب  اکنون  که  نکته ای 
است.  کرونا  اپیدمی  اقتصادی  اثرات 
بخش های  که  است  این  بر  پیش بینی 
کسب وکارهای  و  گردشگری  صادرات، 

عمومی از این اتفاق تاثیر بپذیرند.

گردشگری
ایام  این  در  نظر  به  که  حوزه ای  اولین 
صنعت  گرفته،  قرار  تحت الشعاع 
گردشگری است. با توجه به نوع سرایت 
این ویروس، طبیعی است که بسیاری 
ایرانی  مسافران  پذیرش  از  کشورها  از 
اجتناب کنند، کما اینکه در روزهای اخیر 
پروازهای هوایی از عراق و کویت به ایران  
متوقف شد. پس در این شرایط امکان 

کشورها  دیگر  به  توریستی  سفرهای 
ورود  سو،  آن  از  می رسد.  حداقل  به 
گردشگر به داخل کشور نیز با محدودیت 
و حساسیت همراه است و منطقی به نظر 
می آید که تا زمان باثبات شدن شرایط 
کشور در رابطه با ویروس کرونا، مسافران 

خارجی از سفر به ایران پرهیز کنند.
 

صادرات
دولت در یکی از اولین اقدامات خود در 
مقابله با کرونا، صادرات ماسك را ممنوع 
داشت.  اثر  قیمت  افزایش  در  که  کرد 
پس از اعام رسمی شیوع کرونا، قیمت 
ماسك تا ۲۵ هزار تومان هم رشد کرد؛ آن 
هم قیمت ماسك 4۱۰ تومانی. طبیعی 
بود که پس از هراسی که بین مردم ایجاد 
شده بود، تقاضا برای خرید ماسك و ژل ها 
افزایش  ضدعفونی کننده  اسپری های  و 
یابد. از این رو در بازار سیاه، قیمت این 
اقام پزشکی به شکل نمایی رشد کرد 
شد.  نایاب  نیز  داروخانه ها  برخی  در  و 
واکنش دولت به این مساله، همانند دیگر 
مسائل از این جنس، برخورد دستوری و 
قهری بود. علی الظاهر دولت در آخرین 
تولیدکنندگان  با  جلسه ای  تصمیمش 
ترتیب داده تا ظرفیت تولید ماسك را به 

حداکثر برسانند. 
و  مصرف کنندگان  حمایت  سازمان 
با  که  کرد  اعام  نیز  تولیدکنندگان 
انواع  احتکارکنندگان  و  گران فروشان 
ماسك های پزشکی برخورد می شود. از 
این رو، واحدهای مذکور مکلف به رعایت 

شده  تعیین  مصوب  قیمت های  سقف 
و درج قیمت روی بسته بندی شدند و 
 4۱۰ لایه  سه  ماسك  عدد  هر  قیمت 
تومان تعیین شد. با اینکه راه حل رایج 
دولت احتمالا از سوی برخی گروه های 
از  اما  می شود،  حمایت  نیز  اقتصادی 
سوی اقتصاددانان ۲ رویکرد مدنظر است. 
رویکرد نخست معتقد است که با توجه 
به اینکه تقاضا برای ماسك و کالاهای 
پزشکی از این دست از سوی یك عامل 
خارجی به شدت افزایش یافته، در نتیجه 
فرصت تحقق یك درآمد اتفاقی را برای 
با  اما  است.  آورده  پدید  تولیدکنندگان 
به  کشور  مالیاتی  نظام  اینکه  به  توجه 
اندازه ای پویا و کارآمد نیست که بتواند 
را  اتفاقی  این درآمدهای  از  ناشی  سود 
کاهش دهد، بنابراین دولت باید در بازار 
مداخله کند. به این شکل که صادرات را 
ممنوع کند و با کنترل و مدیریت سمت 
»دولت«  مستقیم  شکل  به  عرضه، 
پزشکی  حیاتی  کالاهای  عرضه کننده 
پیشنهاد  واقع  در  شود.  فعلی  زمان  در 
که  است  این  اقتصاددانان  از  گروه  این 
دولت یك مکانیزم جایگزین برای عرضه 
پیدا کند که یك نوع آن می تواند عرضه 
مستقیم باشد. اما گروه دوم اقتصاددانان 
بر این باورند که اقتصاد در هر شرایطی 
کار خود را می کند و روش های سنتی 
به  نمی تواند  تعزیراتی  کنترل  همچون 
سود مردم باشد. از نظر این اقتصاددانان، 
تجربه دهه های اخیر در اقتصاد ایران، این 
استدلال را تایید می کند که هرگاه دولت 
راسا وارد مداخله در بازاری شده، سرانجام 
نظر  از  است.  شده  منتهی  شکست  به 
گروه دوم، دولت به جای مداخله باید به 
سمت تسهیل فضای کسب وکار و تشویق 
عرضه و افزایش تولید برود و از ممنوعیت 
صادرات و واردات پرهیز کند، چرا که این 
امر موجب گسترش بازار سیاه، قحطی و 

در نهایت قاچاق کالاها می شود. 
 

کسب وکارهای عمومی
 یکی از اقدامات ضروری برای پیشگیری 
از  اجتناب  کرونا،  ویروس  به  ابتا  از 
این رو،  از  است.  تجمعات  در  حضور 
تجمع  با  نوعی  به  که  کسب وکارهایی 
پیوند خورده اند، همچون سینما و تئاتر و 
باشگاه های ورزشی احتمالا در این ایام با 

کمبود مشتری مواجه شوند.
 همچنین با توجه به اینکه تهیه غذا هم از 
مواردی است که با احتیاط با آن برخورد 
می شود، احتمالا رستوران ها و مراکز تهیه 
غذا نیز در روزهای جاری با کمبود تقاضا 
مواجه شده باشند. اما برخی کسب وکارها 
هم می توانند از این شرایط سود ببرند؛ با 
توجه به اینکه سفر با وسایل نقلیه عمومی 
احتمال  است،  بیشتری  ریسك  دارای 
طبیعتا  شخصی  نقلیه  وسیله  با  سفر 
افزایش می یابد؛ از این رو مصرف بنزین 
نیز در روزهای پیش رو می تواند در مسیر 
به معنای رونق  افزایشی قرار گیرد که 

کسب وکار پمپ بنزین ها خواهد بود

كسب و كارهایی كه بر اثر كرونا با چالش روبرو می شوند؛

اقتصاد درگير كرونا
احتیاط های پزشکی کسب وکارهايی که  با تجمع گره خورده اند را با رکود مواجه کرده اند

 نوســان: عضو هیئت عامــل صندوق 
نوآوری و شــکوفایی گفت: در حال حاضر 
4٨۶۱ شرکت دانش بنیان در کشور وجود 
دارد و این شــرکت ها بیــش از ۳۰۰ هزار 

فرصت شغلی ایجاد کرده اند.
صفحه رسمی صندوق نوآوری و شکوفایی 
ریاست جمهوری در اینستاگرام با انتشار 
یك پست نوشت: "محمدصادق خیاطیان 

یزدی عضو هیأت عامــل صندوق نوآوری 
و شکوفایی، در نشســت »آشنایی سفرا و 
رایزنان اقتصادی خارجــی مقیم تهران با 
سازوکارهای تأمین مالی نوآوری کشور« 
ضمن ابراز امیدواری نســبت به اینکه این 
نشست اســباب آشنایی بیشــتر سفرا و 
رایزنان اقتصادی سفارتخانه های خارجی 
را با توانایی های ایــران در زمینه نوآوری 

فراهم ســازد، گفت: طبق شــاخص های 
بین المللی، آمار و وضعیــت فناوری ایران 
نشان دهنده رشد چشــمگیر ما در زمینه 

نوآوری است.
خیاطیان با اشــاره به اینکه در حال حاضر 
4٨۶۱ شرکت دانش بنیان در کشور وجود 
دارد، گفت: این شرکت ها بیش از ۳۰۰ هزار 

فرصت شغلی ایجاد کرده اند."

عضو هیئت عامل صندوق نوآوری و شکوفايی:

۴۸۶۱ شركت دانش بنيان در كشور وجود دارد

ــه  ــردم، از جمل ــی م ــر زندگ ــای ديگ ــد جنبه ه ــت و می توان ــدی نیس ــاله تک بع ــک مس ــا، ي کرون
کســب وکار را تحــت تاثیــر قــرار دهــد. حتــی در منشــأ کرونــا در ايــران نیــز ردپــای فاکتورهــای اقتصادی 
ديــده می شــود؛ چراکــه قــم عــلاوه بــر نقــش مذهبــی، چهــار راه ترانزيتــی کشــور نیــز هســت و در احاطــه اســتان های 
مهــم صنعتــی تهــران، مرکــزی و اصفهــان قــرار دارد. اکنــون نیــز مهم تريــن چالشــی کــه دولــت و کشــور بــا آن مواجــه 
اســت، کمبــود و گرانــی لــوازم پزشــکی حیاتــی اســت. قابــل پیش بینــی بــود کــه دولــت بــا رويکــرد ســنتی و قهــری بــا 
ايــن چالــش برخــورد کنــد و بــا ممنوعیــت صــادرات، ســعی کنــد بــازار را بــه کنتــرل درآورد. امــا اقتصاددانــان در ايــن 
زمینــه، زاويــه نــگاه ديگــری دارنــد: تهییــج تولیــد بــا بــاز گذاشــتن فرصــت صــادرات يــا جايگزين کــردن شــیوه عرضه. 
مســاله اقتصــادی ديگــر ايــن روزهــا، کســب وکارهايی هســتند کــه بــا تجمــع گــره خورده انــد؛ ماننــد باشــگاه ورزشــی و 

تئاتــر. احتمــالا احتیاط هــای پزشــکی ايــن کســب وکارها را بــرای مدتــی بــا رکــود مواجــه کنــد.

گفت و گو
گروه  شهری
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 نوسان: طرح "هم پیوندی" کانشهرها 
با شهرهای استان سیستان و بلوچستان 
به پیشنهاد شهرداری اصفهان، در سی 
و هشتمین نشست کمیسیون فرهنگی 
و اجتماعی کانشهرها به تصویب رسید.  
شهردار  نوروزی،  دکتر  آنکه  از  پس 
اصفهان شخصا به شهرهای درگیر سیل 
استان سیستان و بلوچستان، سفر کرد، در 
نامه ای خطاب به رییس مجمع شهرداران 
کان شهرهای ایران نوشت: با توجه به 
مشاهدات عینی در سفر به مناطق سیل 
پیشنهاد  بلوچستان،  و  سیستان  زده 
با تشکیل  می شود مجمع کانشهرها 
کارگروهی ویژه برای انجام فعالیت های 
لازم در این منطقه در سه سطح کوتاه، 
میان مدت و بلند مدت وارد عمل شود. 
چراکه اعتقاد داریم اگر مجمع شهرداران 
کانشهرهای ایران در اجرای طرح »هم 
پیوندی« با شهرهای بلوچستان هم ساز و 
هماهنگ شوند، می توان ۱٨ نقطه تعریف 
شده را با ظرفیت های موجود به سطحی 
کاهش  ضمن  تا  رساند  تاب آوری  از 
آسیب های ناشی از محرومیت های متعدد 
پایگاه های میان  بتوانیم  این استان،  در 
فرهنگی را شکل داده که این امر خود 
باعث و بانی محرک توسعه در دیگر نقاط 
محروم این منطقه خواهد بود و اثرات آن 

تنها به زمان سیل محدود نخواهد شد.
مجمع  کل  دبیر  مرادی،  کمال  حال، 
اجرای  از  ایران  شهرداران کانشهرهای 
با  کانشهرها  پیوندی"  "هم  طرح 
بلوچستان  شهرهای استان سیستان و 
در  اصفهان  پیشنهاد شهردار  اساس  بر 
کمال  است.  داده  خبر  نزدیك  آینده 
پیوندی"  "هم  کرد: طرح  اعام  مرادی 
کانشهرها با شهرهای استان سیستان و 
بلوچستان پس از موافقت شهرداران، به 
منظور محرومیت زدایی از شهرهای استان 
سیستان و بلوچستان به ویژه در مناطق 
آسیب دیده از سیل اخیر در موضوعات 
فرهنگی، اجتماعی، عمرانی، شهری و… 

اجرایی می شود. 
در این زمینه رییس کمیسیون فرهنگی و 
اجتماعی مجمع شهرداران کانشهرهای 
ایران و معاون فرهنگی شهردار اصفهان 
گفت: اصفهان شهر »بنت« را برای هم 
پیوندی با خود انتخاب کرده تا این شهر را 
به سطحی از تاب آوری و پایداری برساند 
زیستگاه های  شبکه ای،  صورت  به  تا 
انسانی و کانون های جمعیتی اطراف آن 

را نیز بهره مند کند. 
محمد عیدی، اعام کرد: به دلیل اثراتی 
که سیل بر مردم بلوچستان وارد کرده 
بود و پس از بازدیدی که به اتفاق شهردار 
طرح  داشتیم،  مناطق  این  از  اصفهان 
»هم پیوندی« را پیشنهاد دادیم. از آنجا که 
هموطنان سیل زده این استان با با وجود 
ظرفیت های بسیار زیاد طبیعی و فرهنگی 
و گردشگری، در منطقه ای محروم زندگی 
می کنند، این طرح بسیار حائز اهمیت 
است. وی افزود: واژه »هم پیوندی« الهام 
گرفته از این مفهوم شعر سعدی است 
که همه ما عضو یك پیکر هستیم. چراکه 
فرزندان بلوچستان فرزندان وطن هستند 
و این شهر به لحاظ داشتن صنایع دستی 
را  آن  استعداد  غنی،  بسیار  فرهنگ  و 
دارد که گردشگری طبیعی و فرهنگی 
قدرتمندی داشته باشد. وی تصریح کرد: 
طرح »هم پیوندی« در کامی ساده بیانگر 
آن است که شهر اصفهان در مسیر توسعه 
پایدار دست دیگران را بگیرد و آنها را در 
این مسیر به لحاظ اجتماعی، فضاهای 

کالبدی و تاب آور شدن، همگام کند. 

از پلتفرم کیف پول الکترونیك شهروندی و اپلیکیشن موبایلی با عنوان "اصکیف" به عنوان 
کیفی هوشمند برای انجام تراکنش های شهری در حوزه های مختلف ترافیك، عوارض 
خودرو، شهرسازی و .... رونمایی شد. قدرت اله نوروزی در آئین رونمایی از زیرساخت کیف 
پول شهرداری اصفهان )اصکیف( با اشــاره به اینکه یکی از هفت محور مدیریت شهری 
اصفهان تحقق شهر هوشــمند بود، اظهار کرد: امیدواریم بتوانیم فضایی ایجاد کنیم تا 
فناوری اطاعات به روز شود و فعالیت های خوبی در عرصه شهر هوشمند صورت گیرد. 

معاون مالی – اقتصادی شهرداری اصفهان گفت: با قراردادی که شهرداری اصفهان با 
شــرکت صاایران منعقد کرده، تحولی در کنترل اقدامات اتوبوسرانی و تسهیل رفت و 
آمد انجام می گیرد. در صورت اجرایی شدن این قرارداد، تا اردیبهشت ماه این طرح هم 
رونمایی خواهد شد. مرتضی طهرانی، افزود: بنای ما رقابت است و اگر شرکتی خدمات 
بهتر و ارزان تری ارائه کند ما با همان طرح را محقق می کنیم. هدف ما از این اقدامات 

ارائه خدمات بهتر و ارزان تر به شهروندان اصفهانی است. 

خدمات اتوبوسرانی متحول می شوداصکیف رونمایی شد

گزارش

گزارش

" هم پیوندی" اصفهان 
با شهر "بنت"

شهردار اصفهان عنوان کرد:

مدیر منطقه 4 شهرداری اصفهان ادامه داد: 
منطقه 4 شهرداری اصفهان از مناطق خاص 
و استراتژیك شهر اصفهان با وسعت ٧ هزار 
۵۰۰ هکتار مساحت بوده که دومین منطقه 
شهری اصفهان از لحاظ وسعت محسوب 
می شود. وی سرانه فضای سبز منطقه را 
حدود ٧۰ متر برای هر نفر ذکر کرد و افزود: 
منطقه  اختیار  در  سبز  فضای  مساحت 
4 شهرداری اصفهان حدود ۱۰۰۰ هکتار 
از ۳ هزار و ٧۰۰ هکتار مساحت در اختیار 
فضای سبز شهرداری اصفهان است. سال 
گذشته با توجه به خشکسالی منطقه حفظ و 
نگهداری فضای سبز با تدابیری ویژه از حوزه 
های مختلف مانند خدمات شهری با انجام 
کارهایی مانند اجاره آب، اجاره ماشین آلات 
برای حمل آب و با هزینه های زیاد صورت 
گرفت و خوشبختانه موفق به عبور از بحران 
شدیم؛ امروز خدا را شاکریم که هیچ یك از 
فضاهای سبز شهری وسیع منطقه نه تنها 
آسیب ندید بلکه همزمان در راستای توسعه 
و گسترش فضای سبز شهرداری ۵۰ هکتار 
به صورت دیم در محل پردیس اشراق )کوه 

نخودی( به فضای سبز منطقه اضافه شد. 

ابرپروژه های 
منطقه 4 شهرداری

مدیر منطقه 4 شهرداری اصفهان با اشاره به 
ابرپروژه میدان شهدای هسته ای و خیابان 
های منتهی به آن، تصریح کرد: تاکنون 
برای آزادسازی این میدان و خیابان سلمان 
فارسی ٨۰ میلیارد تومان هزینه شده و البته 

بخشی از آزادسازی  ها از طریق ماده ٩ انجام 
شده است. در مجموع برای آزادسازی کامل 
این پروژه ۱۱۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز 
است. این پروژه شامل یك میدان با وسعت 
4۰ هزار متر مربع با شکل هندسی خاص 
همراه با سه خیابان اصلی منتهی به این 
میدان است، ادامه خیابان سلمان فارسی 
با طول ٧۰۰ متر یکی از این خیابان هاست 
که نزدیك به 4۰ هزار مترمربع آزادسازی 
مربوط به آن انجام شد. وی با تاکید بر اینکه 
آزادسازی های میدان شهدای هسته ای با 
حدود ۳۰ هزارمتر مربع و آزادسازی ادامه 
خیابان سلمان فارسی با 4۰ هزار متر مربع 
صورت گرفته است، اضافه کرد: در ایام دهه 
فجر عملیات اجرایی این پروژه ها توسط 
معاونت عمران با برنامه ای سه ماهه آغاز 
شد و حلقه ترافیکی میدان شهدای هسته 
ای و خیابان سلمان فارسی تا پایان اسفندماه 
در اختیار شهروندان قرار می گیرد و سایر 
امورات آن مانند فضای سبز، بدنه سازی، 
پیاده روسازی و ... تا پایان فروردین و اوایل 

اردیبهشت ماه انجام می شود.  
اخوان، ادامه خیابان ارغوانیه به طول ٩۰۰ 
متر و خیابان روشن شهر با طول ۱٩۰۰ 
متر را از دیگر پروژه های ابرپروژه میدان 
از  افزود:  و  کرد  ذکر  ای  هسته  شهدای 
۱٩۰۰ متر خیابان روشن شهر ۱۵۰۰ متر 
آماده و روشنایی های آن احداث شده است 
اما 4۰۰ متر باقیمانده در داخل بافت محله 
پینارت قرار دارد که آزادسازی های آن به 
دلیل شرایط کالبدی خاص محل مشکل 

بوده است و امیدواریم آزادسازی های دو 
خیابان ذکر شده انجام و مجموعه پروژه 
میدان شهدای هسته ای سال آینده به طور 
کامل در اختیار شهروندان قرار بگیرد. وی 
با بیان اینکه منطقه 4 شهرداری اصفهان از 
دیرباز جزو مناطق برخوردار شهر اصفهان 
بوده است، ادامه داد: این منطقه از گذشته به 
عنوان محل سکونت شهروندانی که به دنبال 
شاخص ها، ماک ها و معیارهای ویژه ای 
بودند انتخاب شده و به عنوان عروس مناطق 

شهر اصفهان مطرح بوده است.    

جا به جايی بازار 
گل و گیاه به بلوار رضوان 

دلیل  به  متاسفانه  اینکه  بیان  با  اخوان 
روی  قبل  سالیان  متعدد  های  بارگزاری 
بازار گل و گیاه فعلی شهر اصفهان واقع 
در خیابان همدانیان در منطقه 4، ترافیك 
بسیاری در این محدوده ایجاد شده است، 
افزود: تصمیم مدیریت شهری با نیازسنجی 
و آسیب شناسی های صورت گرفته به دلیل 
تقاضا و عرضه گل و گیاه و ماهی های زینتی، 
جانمایی بازار جدید گل و گیاه در حاشیه 
با مساحتی  بلوار رضوان  شهر اصفهان و 
حدود ۱۶ هکتار زمین و ۲۰ هزار مترمربع 
مساحت انجام گرفته که تاکنون فاز اول آن 
۶۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته است. 
وی اضافه کرد: از دیگر پروژه هایی که باعث 
رشد و توسعه منطقه می شود محل جدید 
نمایشگاه بین المللی شهر اصفهان است 
که بسترسازی و پیشتیبانی آن با شهرداری 

منطقه 4 است، این پروژه از طریق شرکت 
نمایشگاه ها در حال مدیریت و احداث است.

مدیر منطقه 4 شهرداری اصفهان با بیان 
المللی  بین  نمایشگاه  فعلی  محل  اینکه 
شهر اصفهان با توجه به جانمایی نامناسب، 
مطلوب شهر اصفهان نبوده، گفت: با توجه به 
ساخت محل جدید برای نمایشگاه به دنبال 
این هستیم تا در زمین محل فعلی نمایشگاه 
بین المللی اصفهان، پردیس فرهنگی شهر 
اصفهان قرینه پردیس هنر با کاربری های 
مورد نیاز ساخته شود. وی با اشاره به فضاهای 
باتکلیف ضلع جنوبی محور خیابان مشتاق 
حدفاصل میدان بزرگمهر تا پل اشکاوند، 
گفت: با همت و مشارکت شهروندان و مالکان 
برای فضاهای باتکلیف برنامه ریزی شده تا 
به عنوان مثال کارخانه خورشید به وسعت ۱4 
هزار متر مربع که سالها است با استفاده است 

با کاربری ویژه مورد استفاده قرار گیرد.   

شهرداری آماده 
کاوش در تپه اشرف 

اخوان در ادامه از تپه تاریخی اشرف به عنوان 
یکی از مناطق تاریخی و میراثی شهر اصفهان 
نام برد و افزود: این تپه در عرصه  ای به وسعت 
هفت هکتار از اراضی حاشیه رودخانه زاینده 
رود و خیابان مشتاق واقع شده که در اختیار 
میراث فرهنگی است. وی ادامه داد: سال 
انجام شده یك  با پیگیری های  گذشته 
مرحله کاوش در تپه اشرف به مدت زمان دو 
ماه انجام شد و البته شهرداری منطقه چهار 
برای ادامه و اتمام کاوش تپه اشرف آمادگی 
خود را اعام و بستر لازم را فراهم می  کند. 
هر چند میراث فرهنگی اعام کرده که اعتبار 
لازم برای ادامه کاوش و اقدامات بعدی را 
ندارد. امیدواریم با برنامه ریزی های لازم این 
موضوع نیز حل و فصل و این تپه از شرایط 

فعلی رهایی یابد.
مدیر منطقه 4 شهرداری اصفهان در ادامه 
با اشاره به امکانات شهرک زاینده رود، اظهار 
کرد: متاسفانه این منطقه در سال ٨۵ بدون 
مطالعات لازم زیرساختی تحت شرایطی 
با چند روستای دیگر مانند پینارت، کلم 

خواران و... به شهرداری اصفهان الحاق شد. 

بودجه ويژه برای رسیدگی به کردآباد
وی با اشاره به محله کردآباد، افزود: این محله 
۶۳ سال است که به شهر اصفهان الحاق شده 
اما در کمال تاسف به دلایل مختلف همچنان 
بافت روستایی دارد. یك خیابان سالها پیش به 
عنوان دسترسی محلی برای این محله پیش 
بینی و طراحی های آن انجام شده است، 
بودجه هایی از سالیان گذشته پیش بینی 
شده اما تاکنون اقدامی روی دسترسی های 
آن صورت نگرفته است، شهرداری منطقه 4 
امسال به این پروژه ورود و طراحی های آن را 
تثبیت کرد، بودجه ای به مبلغ ۵ میلیاردتومان 
هم برای آن در نظر گرفته شده است اما برای 
خیابان کردآباد بر اساس برآوردهای امروز 

حدود ۱۵۰ میلیارد تومان نیاز است.  

در پنجاهمين نشست خبری از سلسله نشست های سه شنبه ها با رسانه مطرح شد:

باززنده سازی عروس مناطق شهری 
احداث پرديس فرهنگی اصفهان قرينه پرديس هنر در دست بررسی است

citizen

نوسان:شهردار اصفهان گفت: اجرای اقدامات هفت گانه برای   
جلوگیری از شیوع کرونا از سوی سازمان های زيرمجموعه شهرداری 
اصفهان از دو روز پیش آغاز شده که بخشی از اين اقدامات انجام، 

قسمتی هم در دست اجراست.
قدرت اله نوروزی در ارتباط زنده رادیویی با برنامه »سام اصفهان« با اشاره به 
برگزاری انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسامی، اظهار کرد: با تبریك به 
همه منتخبان، انتظار داریم اقدامات مثبتی با درایت و همت آنها رقم بخورد. وی 
با بیان اینکه با شیوع ویروس کرونا در کشور شهرداری اصفهان از هفته گذشته، 
اقدامات ضروری اولیه و پیشگیری را در اولویت قرار داده است، ادامه داد: شهر 
آماده حفاظت از شهروندان است و هرچند مسئول اصلی اجرای اقدامات حفاظتی 
بر عهده وزارت بهداشت است اما شهرداری در راستای تعامل با این وزارت خانه، 

فعالیت های لازم و تصمیمات وزارت بهداشت را اجرایی خواهد کرد.
شهردار اصفهان بیان کرد: در این زمینه هفت اقدام ضروری به سازمان ها، ادارات و 
شرکت های زیرمجموعه شهرداری اصفهان اعام شده است. یکی از این اقدامات، 
ضدعفونی کردن فضای مترو و اتوبوس های شهرداری است و افزایش نظافت 
فضاهای ویژه مانند سرویس های بهداشتی در دستور کار قرار گرفته است. وی با 
بیان اینکه فرهنگ  سازی و اطاع  رسانی برای استفاده کنندگان از سرویس  های 
حمل و نقل عمومی و مراجعه  کنندگان به واحدهای مختلف شهرداری اصفهان 
دیگر فعالیت اعام شده از سوی شهرداری برای پیشگیری از شیوع کرونا است، 
گفت: نصب دستگاه  های ضدعفونی کننده در ورودی فضاهای اداری شهرداری و 
استفاده از ظرفیت فرهنگ  سراها برای ارائه آموزش های لازم به مردم دیگر اقدام 

لازم برای حفاظت از شهروندان است.
نوروزی با اشاره به اینکه اجرای اقدامات هفت گانه از سوی سازمان های زیرمجموعه 
شهرداری اصفهان از دو روز پیش آغاز شده است، اظهار کرد: بخشی از این اقدامات 
انجام، قسمتی هم در دست اجراست. وی افزود: انتظار داریم شهروندان اصفهانی 
با رعایت همه موارد ایمنی و بهداشتی، در این زمینه همکاری کنند تا پیشگیری 
صورت گیرد. وی از خریداری ۱۰۰ اتوبوس یورو 4 از سوی شهرداری اصفهان 
خبر داد و گفت: با وجود مشکات ناشی از تحریم ها شهرداری اصفهان توانست 
این اقدام را اجرایی کند که در همین راستا تاکنون 4۰ دستگاه اتوبوس از دو روز 

اخیر وارد شده است.

شهر آماده حفاظت از شهروندان

مدير منطقه 4 شهرداری اصفهان گفت: با توجه به ساخت محل جديد برای ساخت نمايشگاه بین المللی 
به دنبال اين هستیم تا در زمین محل فعلی نمايشگاه بین المللی اصفهان، پرديس فرهنگی شهر اصفهان 
قرينه پرديس هنر با کاربری های لازم و مورد نیاز ساخته شود. رضا اخوان در پنجاهمین نشست خبری از سلسله 
نشست های سه شنبه ها با رسانه، اظهار کرد: محل نمايشگاه های بین المللی اصفهان به لحاظ زيست محیطی برای 
سیما و منظر شهری مناسب نیست بنابراين به دنبال تغییر کاربری آن هستیم. پیشنهاد داده ايم با جا به جايی اين محل، 
در محل فعلی نمايشگاه در جوار پل شهرستان، پرديس فرهنگی اصفهان احداث شود که شامل باغ کتاب هم خواهد بود 

و اين باغ در امتداد باع گلها، باغ جوان و باغ تندرستی و فن آوری احداث می شود.

گزارش
گروه شهری

 نوسان: مدیرکل درآمد شهرداری اصفهان 
با اشاره به مدیریت پول خرد در سطح شهر، 
گفت: با ایجاد یکپارچه سازی پرداخت های 
الکترونیکی شهرها از ســال ٨٩ کارگروهی 
متشکل از معاونت های مختلف شهرداری 
 ITS و سازمان های مرتبط، به نام کارگروه
شهرداری اصفهان تشکیل شد و از سال ٩۱ 
اصفهان کارت به عنوان یك برند شکل گرفت. 
نادر آخوندی، افزود: امروز به همت مدیریت 

شــهری و »پی اس پی )شــرکت خدمات 
پرداخت (« که گفته می شود از نظر خدمات 
در ســطح خاورمیانه اول اســت، توانستیم 
اصفهان کیف را شکل دهیم تا از حالت بلیت 
کاغذی که در گذشته وجود داشت بتوانیم به 

سمت ابزار موبایلی پیش برویم.   
آخوندی، افــزود: ما در دولایــه اعتباری به 
صورت آناین و آفاین ســرویس دهی می 
کنیم. همچنین حدود ٩ هــزار پذیرنده در 

قسمت آفاین و ۱۵۰ هزار پذیرنده در بخش 
آناین داریم. وی تصریح کــرد: حدود ٩۰۰ 
جایگاه خدمــات شــارژ را در بخش آفاین 
در شــهر اصفهان انجام می دهند و خدمات 
اعتباری هم بــه صورت متمرکــز در دفتر 
اصفهان کارت انجام می شــود. آخوندی با 
اشاره به انواع کارت ها در شهرداری اصفهان 
اظهار کــرد: کارت منزلــت، کارت طایی، 
کارت پرسنلی، کارت شهروندی از انواع این 

کارت هاست. وی با اشــاره به اینکه تاکنون 
4.٨ میلیون قطعه کارت توزیع و صادر شده 
است، گفت: ۱۳۰ هزار مورد آن با نام و مابقی 
بی نام است و روزانه حدود ٧۵۰ هزار تراکنش 
صورت می گیرد که با طرح اصکیف افزایش 

خواهد داشت.
مدیرکل درآمد شهرداری اصفهان ادامه داد: 
۲.۲ میلیون کارت فعال داریم به این معنا که 

حداقل یك بار از کارت استفاده شده است. 

مديرکل درآمد شهرداری اصفهان عنوان کرد:

۴.۸ ميليون قطعه كارت شهروندی در اصفهان صادر شد 

مدير منطقه ۱۳ شهرداری اصفهان:   

 نوسان:مدير منطقه ۱۳ شهرداری اصفهان گفت: ورزشگاه شهدای 
سالن  شامل  که  متر   ۱7۰۰ مساحت  و   ۹۰۰ زيربنای  با  دستگرد 
سرپوشیده و سیستم های به روز تهويه است، در اختیار شهروندان 

منطقه ۱۳ قرار گرفت. 
محمد شرفا با اشاره به آخرین وضعیت پروژه احداث پایانه اندیشه )پایانه غرب شهر 
اصفهان( به برگزاری جلسات متعدد با مدیران راه و شهرسازی و مالکان زمین های 
در مسیر این طرح اشاره کرد و افزود: تاکنون ۵۰ هزار متر از اراضی مورد نیاز برای 
این طرح آزادسازی شده است و سه هزار متر باقی مانده، نیاز به تعامل بیشتر با 
مالکان دارد. وی ادامه داد: طی جلساتی که شهرداری با مدیران راه و شهرسازی 
استان اصفهان داشته است، قرار شد این مشکل با سرعت بیشتری پیگیری شود تا 

شهرداری بتواند زمین های باقی مانده را خریداری و آزادسازی کند.
مدیر منطقه ۱۳ شهرداری اصفهان با بیان اینکه مساحت ۵۰ هزار متری که در 
گذشته آزادسازی شده بود، هم اکنون تسطیح و آسفالت شده است و در اختیار 
اتوبوس های بی آر تی منطقه قرار می گیرد، اظهار کرد: ترمینال غرب اصفهان 
کارکرد برون و درون شهری دارد و می تواند مکان مناسبی برای اتوبوس های بی 
آر تی منطقه هم باشد. وی با اشاره به اینکه در صورت راه اندازی این ترمینال 
اتوبوس های شهرستان های شهرضا، فریدن، فریدونشهر و استان های غربی می 
توانند در این مکان توقف و مسافرگیری داشته باشند، تصریح کرد: این ترمینال ۶۰ 
هزار مترمربع مساحت خواهد داشت و به دلیل دسترسی به اتوبان ذوب آهن یکی 

از خروجی های شهر اصفهان به شمار می رود.
شرفا به بهره برداری راستگرد زیرگذر اقارب پرست در منطقه ۱۳ هم اشاره کرد 
و گفت: این کار با صرف دو میلیارد تومان اعتبار باعث باز شدن گره ترافیکی 

خودروهای وارد شده از سمت خیابان جانبازان به اقارب پرست می شود.
وی ادامه داد: عرض و طول راستگرد اقارب پرست در گذشته به گونه ای بود که 
خودروهای وارد شده از سمت خیابان جانبازان با اتوبوس های اتوبان برخورد کرده 
و حوادث متعددی را ایجاد می کرد.   مدیر منطقه ۱۳ شهرداری اصفهان همچنین 
به بهره برداری از ورزشگاه شهدای دستگرد در منطقه اشاره کرد و گفت: زیربنای 
این مجموعه ٩۰۰ متر و مساحت آن ۱٧۰۰ متر است که شامل سالن سرپوشیده و 
سیستم های به روز تهویه است. وی افزود: هزینه صرف شده برای ساخت ورزشگاه 

شهدای دستگرد سه میلیارد تومان بوده است.

دسترسی به ناژوان كم خطر می شود
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پرشدگی سدهای کشور در بهمن ماه به ۵4 درصد رسیده که نسبت به دی ماه از رشدی 
یك درصدی برخوردار شده اســت. حجم آب موجود در مخازن سدهای کشور تا ۲۵ 
بهمن درحالی به رقم ۲٧ میلیارد و ۲۳ میلیون مترمکعب رسیده که این میزان پارسال 
۳۰ میلیارد و ۶۱ میلیون متر مکعب بوده که حکایــت از منفی بودن حجم ذخیره آب 
در سدهاست. به گزارش ایرنا، ظرفیت کل سدهای کشــور براساس تازه ترین گزارش 

شرکت مدیریت منابع آب ایران ۵۰.۵ میلیارد مترمکعب است. 

رضا الفت نسب، عضو هیأت رئیسه اتحادیه کســب وکارهای اینترنتی با اشاره به انتشار 
برخی آمارها مبنی بر کاهش خرید اینترنتی گفت: »انتظار داشتیم که با اجباری شدن 
رمز پویا این اتفاق رخ دهد و حتی برخی کســب وکارها آمار ۳۰ درصد را اعام کردند اما 
ما منتظر هستیم تا گزارش ها تکمیل شود، سپس عدد دقیق را اعام کنیم.«  او به ایلنا 
توضیح داد: »ارسال رمز دوم از طریق اپلیکیشن و پیامك و مدت زمان یك دقیقه ای آن 

باعث بروز مشکات زیادی شده، است.«

٣٠٪ کاهش خرید اینترنتی پس از رمز پویا٥٤٪ حجم سدهای ایران پر از آب است
 گزارش

  نوســان:یك اقتصــاددان درباره 
عملکــرد بازارهای مالی در ســال ٩٩ 
معتقد اســت: بــازار ســرمایه فرصت 
مناسبی برای جذب ســرمایه است اما 
بانك ها نرخ بهره منفــی دارند و نباید 
انتظار داشــته باشــیم که جایی برای 

سرمایه گذاری باشند.
داود ســوری، اقتصاددان به پیش بینی 
بازارهــای مالی در ســال ٩٩ پرداخته 
اســت. وی در ابتدا گفت: اقتصاد کشور 
ما از نظر تنوع بازارهایی که مردم بتوانند 
ثروت و دارایی خــود را در آن قرار دهند 
محدود است. عملکرد ســال گذشته 
بازار مسکن نشان داد که این بازار برای 
جذب نقدینگی جذاب نیســت. بعد از 
افزایش قیمت ارز و مــوج دارایی که در 
بازارها افتاد بازار مسکن و زمین نتوانست 
نقدنیگی زیادی را به خودش جذب کند. 
یکی از دلایل عمــده وجود بیش از یك 
میلیون خانه خالی این است که نتوانسته 

جذاب باشد.
این اقتصاددان با اشاره به کنترل دولت 
بر بازارهای طا و ارز عنوان کرد: الان ارز 
به هیچ دردی نمی خورد و ممکن است 
به عنوان قاچاقچی دستگیر شوید. دولت 
سعی می کند با محدود کردن معامات 
نقل و انتقال پــول از فعالیت هایی که 
هزینه مبادله را بالا می برد جلوگیری و  
بازار را کنترل کند. این بازار برای رشــد 
آماده است اما بستگی دارد دولت چقدر 
روی آن کنترل داشته باشد. به گفته وی، 
بازار طا به علت عدم وجود محدودیت ها 
راحت تر از بــازار ارز حرکت می کند اما 

همچنان به بازار ارز وابسته است.
سوری در خصوص بازار سرمایه گفت: 
به طور کلی بازار سرمایه محلی خوبی 
برای جذب نقدنیگی اســت و فرصت 
مناسبی در مقابل دولت قرار داده تا این 
فرصت استفاده کند و برخی از بنگاه های 
خود را در اختیار مردم قرار دهد تا بحث 
کوچك شدن دولت و خصوصی سازی 
را پیش ببــرد و هم این کــه نقدینگی 
را جذب ایــن بازار کنــد. وی ادامه داد: 
طبیعت بازار سرمایه بالا و پایین رفتن 
است ولی اگر دولت از این بازار استفاده 
کند یك بازار سرمایه پرعمقی خواهیم 
داشت و نوسانات آن کمتر خواهد شد. 
سرمایه های زیادی به این سمت در حال 

حرکت است.
این اقتصاددان معتقد است: با توجه به 
کنترل نرخ بهره و نــرخ های تورمی که 
باید انتظار داشته باشــیم، بانك ها نرخ 
بهره منفی دارند و نباید انتظار داشــته 
باشیم که جایی برای ســرمایه گذاری 
باشند. ســرمایه گذاری پول خود را در 
بانك نمی گذارد که شاهد سوخت ۲۰ 
درصد آن باشد. بانك با این شرایط به نظر 
نمی رســد محل خوبی برای نگهداری 

پول باشد.
ســوری در پایان عنوان کرد: دولت در 
چاپ پول انحصار دارد و تعهدات خودش 
را تامین می کند اما بستگی دارد چطور و 
چه منابعی برای آن دارد؟ پس از آن نیز 
سرمایه گذاران به زودی متوجه می شوند 
که از منابع تورم زا به دست آمده، بنابراین 
ارزش آن دارایی ها کاهــش و نرخ بهره 
افزایش پیدا می کند در نهایت نیز باعث 
می شود کسی به سمت آن ها نرود. یك 
بازی اســت که دولت باید تعادل درآن 

ایجاد کند.

اقتصاددان

سال 99 
سال کدام بازار؟

 

 نوسان:عضو سابق شورای عالی بورس با بیان اينکه سال سختی 
را به لحاظ اقتصــادی پیش رو داريم و کف تورم در ســال آينده 
۲۵ درصد خواهد بود، گفت: اقتصاددانان معتقدند نرخ رشــد در 

خوشبینانه ترين حالت، شايد به عدد يک برسد.
حسین عبده تبریزی، در جلسه هیات عمومی سالیانه سازمان نظام صنفی رایانه 
ای کل کشور)نصر( افزود: به دلیل تحریم ها و مشکات اقتصادی که وجود دارد، 
تخمین زدن اقتصاد حتی برای یك سال آینده نیز سخت است. وی اضافه کرد: 
معمولا اقتصاددانان تورم را بر اساس شاخص هایی از چشم اندازهای آینده کشور 
در حوزه اقتصادی محاسبه می کنند. در سال های دور اگر قرار می شد برای سال 
آتی برنامه ریزی اقتصادی داشته باشیم، به راحتی می توانستیم نظر بدهیم. اما 
اکنون به لحاظ شرایط خاصی که در آن قرار داریم، پیش بینی دشوار شده است؛ 

زیرا برخی متغیرهای سال ٩٩ به عوامل برونزا گره خورده است.
 

نرخ رشد منفی در انتظار اقتصاد است
عبده تبریزی با اشاره به اینکه وضع جهان هم در سال ۲۰۲۰ وضع مناسبی نیست 
و نرخ  رشد حتی در کشــوری مانند چین که بالاترین نرخ رشد را دارد، کاهش 
پیدا کرده اســت، افزود: منطقه ما هم منطقه ضعیف تری شده است. وی گفت: 
همگرایی که بین اقتصاددانان درباره آینده اقتصــاد وجود دارد، دارای بار مثبت 
نیست. چرا که هم نرخ تورم ۳٨ درصد بوده و هم رکورد بالایی وجود داشته است. 

عضو سابق شــورای عالی بورس اضافه کرد: اقتصاددانان معتقدند در سالی که 
به سمت آن حرکت می کنیم نرخ رشد به ســمت صفر میل می کند و شاید در 
خوشبینانه ترین حالت به عدد یك برسد که البته آن هم با صفر خیلی فرق ندارد. 
وی ادامه داد: صاحبان کسب و کار باید بدانند به سمت چنین اقتصادی در حال 
حرکت هستند. من می فهمم در بخش IT فرصت های کسب و کاری وجود دارد 
که در بخش های سنتی نیستند اما باید بدانید که اقتصاد محدودیت هایی دارد و 

نمی توان در سال آینده دنبال رشدی بود که در دهه گذشته توقعش را داشتید. 
 

سال آينده با حداقل ۲۵ درصد تورم آغاز می شود
او با اشــاره به این که عدم قطعیت ها درباره تورم بیشتر شده گفت: پیش بینی 
من در خصوص تورم سال آینده این اســت که کف تورم ۲۵درصد است. عبده 
تبریزی در خصوص این که چرا پیش بینی تورم سخت است، می گوید: از آنجا 
که نمی دانیم کسری بودجه قرار اســت از چه طریقی تامین شود. وی ادامه داد: 
اگر دولت به بانك مرکزی مراجعه و از آن طریق کسری را تامین کند، نرخ حتی 
از ۲۵ درصد هم بالاتر می رود. دلیل دیگری کــه فکر می کنم تورم از این میزان 
بالاتر می رود این است که مردم مانند گذشته قدرت خرید ندارند. امسال با نرخ 
4۰ درصد تورم رو به رو بودیم اما در بخش هایی مانند خوراک میزان تورم از ۱۰۰ 

درصد هم بالاتر رفته است.
 

مالیات های جديدی وضع خواهد شد
وی گفت: این شــرایط رکورد تورمی که درباره آن صحبت کردیم و امسال هم 
ادامه پیدا خواهد کرد برای کســب و کارها مشکاتی را ایجاد خواهد کرد. عبده 
تبریزی در خصوص مشکاتی که پیش خواهند آمد، گفت: اول این که باید بدانید 
فشار دولت در تمامی حوزه ها به بخش خصوصی بیشتر خواهد شد و مالیات های 
جدیدی وضع خواهد کرد. مالیات هایی که در گذشته نداشتیم. مانند مالیاتی که 
بر خانه های خالی و خانه های بالای ۱۰میلیارد وضع کردند. این ها حوزه هایی 
است که ما به سمت آن حرکت می کنیم. او تاکید کرد: ۱۰ سال قبل چیزی تحت 
عنوان مالیات ارزش افزوده نداشتیم، اما الان ۵۶درصد کل مالیاتی که دولت اخذ 
می کند، مالیات بر ارزش افزوده است. کسب وکارها باید برای پرداخت مالیات های 
جدید آماده باشد و دفاترش را متناســب با این رویکرد سازماندهی کند. عبده 
تبریزی افزود: عمده ترین مالیات ها، مالیات بر عایدی سرمایه خواهد بود. رسما 
سرمایه و سپرده ها، خرید و فروش ساختمان و تمام حوزه هایی که سرمایه ای به 
فروش می رسد مشمول مالیات خواهد شد. عاوه بر این شبه مالیات هایی مانند 

تامین اجتماعی نیز به کسب وکارها فشار بیشتری وارد می کنند.
 

خانه ۱۵۰ درصد بالا رفت
 عضو سابق شورای عالی بورس اشاره کرد: متاســفانه ما نقدینگی کم ندارم اما 
نقدینگی برای جاهای دیگری صرف می شود. ســال جاری 4۵۰ هزار میلیارد 
تومان نقدینگی ایجاد شود. این مبلغ باید درز کند که متاسفانه عمده آن روی 
دارایی های موجود می رود و کسی به فکر این که طرحی را اجرایی کند نیست. 
وی ادامه داد: وقتی بورس در یك ســال ۱۳۰درصد سود بدهد، کسب و کارها 
نمی توانند با آن رقابت کند. همین مساله قیمت سهام را بالا می برد. قیمت سهام 
به این دلیل بالا می رود که فرد مطمئن اســت اگر آن را بخرد، می تواند با قیمت 
بالاتر به فروش برساند. عبده تبریزی می گوید در این حوزه یك معجزه ای رخ داده 
که قبا نظیرش را ندیده ایم. معجزه ای تحت عنوان قیمت ملك. شهروندان این 
معجزه را باور کرده اند که وقتی زمین یا ملکی را می خرند می توانند آن را بالاتر 

بفروشند. تا زمانی که این باور وجود دارد با مشکات عمده، رو به رو خواهیم بود.
 

تامین مالی کسب و کارها توسط طرح »گام«
او با اشاره به مشــکاتی که کســب و کارها با آن رو به رو خواهند شد، به شرح 
راه حل هایی برای رفع مشکات پرداخت و گفت:  یکی از طرح های بانك مرکزی 
با نام »گام« کسب و کارهایی که بازار فروش دارند را تامین مالی می کند تا بتوانند 
محصول خود را به فروش برسانند. این طرح برای استفاده از بخش خصوصی قابل 
توصیه است. در این طرح حتی اگر شرکت وضعیت بدهی سنگین داشته باشد 
می تواند از اعتبارات استفاده کند. کسب تجربه در حوزه بازار پول راه حل دیگری 
است که عبده به آن اشاره می کند: با فعالیت هایی که بورس در حوزه استارتاپ ها 
آغاز کرده است به نظر می رسد هر فرد که در صنف IT و استارتاپ مشغول است 

باید اطاعاتی از دنیای بورس به دست بیاورد.

كف تورم سال آینده 
25 درصد

عصر بیست ونهمین روز بهمن ماه، سالن 
همایش های نهاد ریاســت جمهوری تا 
ساعات آغازین شب در نشستی با عنوان 
»تحلیــل بنیادین پنج حــوزه کلیدی 
اقتصاد ایران و جهان در  ســال ۱۳٩٩« 
به مناســبت روز ملی اقتصاد مقاومتی و 
کارآفرینی، میزبان جمعی از کارآفرینان 

و فعالان اقتصادی بود. 
علــی ســعدوندی، اقتصــاددان در این 
نشست به بررســی محیط اقتصاد کان 
ایران پرداخت و با اشــاره بــه دردهایی 
که اقتصاد کشــور را دچار کرده، گفت: 
»با بررســی تاریــخ  اقتصاد کشــور در 
تمام ســال های پس از انقاب تا به حال 
می بینیم که اقتصاد کشور دچار انباشت 
شوک شــده  و قدرت تخریبی این مقوله 
در اقتصــاد بیش از هر چیــز دیگر موثر 

است.«

تورم شوک 
تلنبارشده اقتصادی 

او با ذکر مثالی برای روشن شدن مقصود 
خــود، افــزود: »زمین لرزه های کوچك 
قدرت تخریب بسیار محدودی دارند اما 
چنانچه نیروی نهفته زلزله های کوچك 
متراکم شوند، درنهایت با زلزله ای بسیار 
بزرگ روبه رو خواهیم بــود و این همان 
 چیزی اســت که اقتصاد ایران درگیر آن 
اســت، به گونه ای که شوک های کوچك 
اقتصــادی بدون حل وفصل شــدن روی 
هم انباشته شــده اند و این وضع کماکان 

ادامه دار نیز است.«
عضــو هیأت علمی پیشــین دانشــگاه 
ادامــه  در  وولونگنــگ،  اســترالیایی 
خاطرنشــان کرد: »یکی از شــوک های 
تلنبارشده اقتصادی در کشور، تورم است. 
درنظر داشته باشــید اگر برای پنج سال 
متوالــی نرخ تــورم ۱۰ درصــد زیر نرخ 
طبیعی متناســب با اقتصاد امروز ایران 
که ۲۰درصد است، سرکوب شود و سپس 
این تورم نهفته ناگهان آزاد شود؛ حاصل 
یك تورم ۵۰درصــدی نخواهد بود بلکه 
متأسفانه احتمال اینکه با ابر تورم روبه رو 
شویم، بسیار بالاســت و این خطر امروز 

بیخ گوش اقتصاد ایران است.«
ســعدوندی یــادآور شــد: »در فاصله 
ســال های ٩۲ تا ٩٧ انباشــت شوک و 
همچنین تعویــق تورم و نه حــل آن به 
وقوع پیوســت که بخش قابل توجهی از 

انرژی تورمی آن در ســال های ٩٧ و ٩٨ 
آزاد شــد و باقیمانده آن در  ســال آینده 
تخلیه خواهد شــد و با بودجه تورمی که 
دولت به مجلس فرستاده، نمی توان امید 
داشت تورم  سال ٩٩ قابل توجه نباشد.« 
او همچنین با اشــاره مجــدد به موضوع 
بودجه پیشنهادی دولت برای  سال آینده 
خاطرنشان کرد: »اگر بودجه پیشنهادی 
با همین شــمایل به تصویب برسد، باید 
منتظر آن باشــیم که دولت برای کاهش 
کســری بودجه خود، بودجه جاری را به 
بهای حذف بودجــه عمرانی تثبیت کند 
و فعالیت های عمرانی و زیرساختی خود 
را نیــز متوقف کند. همچنین به ســبب 
تحریم ها که به کاهش درآمدهای نفتی 
منتهی شده، دولت مجبور خواهد بود تا 
قراردادهای زیرساختی خارجی، عمرانی 
و خرید خدمــت خــود را متوقف کند. 
همچنین دولت مجبــود خواهد بود که 
سهم قابل توجهی از دارایی های منقول و 
غیرمنقول خود را واگذار کند،  همچنین 
ســهم واگذاری  دارایی های مالی یا اوراق 
از درآمدهای دولت افزایش خواهد یافت 
و هــر روش دیگری را که بــرای جبران 
کسری بودجه لازم اســت به کار خواهد 
بســت. با درکنار هم قراردادن این موارد 
بــا دیگر درگیری هــای اقتصــاد ایران، 
نمی توان بــه اقتصاد  ســال٩٩ چندان 

امیدوار بود.«
این اقتصاددان همچنیــن گفت: »درد 
آنجاســت که گفته می شــود اصاحات 
ساختاری در بودجه نویسی روی داده اما 
در عمل روند بودجه نویســی در گذشته 
تکرار شده است. اصاحات ساختاری در 
بودجه زمانی روی خواهد داد که بودجه 
دولت از بودجه بانك مرکزی جدا شود اما 

در عمل چنین چیزی در میان نیست.«

»حقه پانزی« در کمین بانک ها
سعدوندی در ادامه با انتقاد از رفتار بانك 
مرکزی درچنین شــرایطی خاطرنشان 
کرد: »بانك مرکزی در اعام سیاست ها و 
اطاعیه های خود مسیر مثبتی را ترسیم 
می کند امــا در عمل این گونه نیســت و 
خروجی بــا فضای مثبت ترسیم شــده 

همخوانی ندارد.
 حتی محتمل اســت که بانك مرکزی با 
این رویه در  سال آینده این بانك ها را در 
زمینه عمل به »حقه پانــزی« رهنمون 

کند، به ایــن معنا که در شــرایطی که 
بانك هــا با ســپرده های موجود ســود 
هم اندازه ای با اصل پول از کســب وکاری 
حقیقی به وجود نمی آورند، به این سو بروند 
که بهره قول داده شده به ســپرده گذاران 
قبلی یا سودهای شناخته شده کسب وکار 
را از پول های سپرده گذاران جدید تأمین 
کنند. همچنین روند در پیش گرفته شده 
از سوی بانك مرکزی این موقعیت را ایجاد 
می کند که با توجه به احوال اقتصاد  سال 
٩٩ اعطای تسهیات کم یا حتی متوقف 
شود و درمجموع این عوامل شاهد رکود در 

بخش واقعی اقتصاد کشور خواهیم بود.«
نایب رئیس اســبق ســیتی بانك دوبی 
همچنیــن گفت: »روند صعودی رشــد 
۲٨ درصدی نقدینگی کشــور در آذر ماه 
٩٨ و رشــد صعودی پایه پولی کشور به 
ما این نکته را گــوش زد می کند که اگر 
میزان کمی هم از شبه پول یا به عبارتی 
ســپرده های بانکــی که برای کســب 
ســود در بانك ها وجود دارند به وســیله 
سپرده گذاران از بانك ها خارج شده و به 
دیگر بازار ها سرازیر شــوند، باید منتظر 
افزایــش نقدینگی و تــورم حاصل از آن 
باشــیم که امکان آن هم کم نیست. در 
دو  سال گذشته دیدیم که تنها ۳ درصد از 
شبه پول به پول تبدیل شد و قیمت ارز در 

پی آن  سه برابر شد.«
او همچنیــن خاطرنشــان کــرد: »در 
سال های ٩۵ و ٩۶ رشد نقدینگی ماهانه 
۱.۶ درصد در  سال ٩٧، ۲درصد و در  سال 
٩٨ نیز ۲.۲۵ درصد بوده است و با تحلیل 
این روند و توجه به متغیر های پولی و نرخ 
تورم، به حجم نقدینگی در  سال ٩٩، ۲۵ 

تا ۳۰ درصد افزوده خواهد شد.
 این در شــرایطی اســت که نرخ رشــد 
اقتصادی  سال آینده در خوش بینانه ترین 
حالت ممکن که دور از دســترس به نظر 
می رسد، صفر خواهد بود و از تفاضل نرخ 
رشــد نقدینگی و رشــد اقتصادی نتایج 

خوبی حاصل نخواهد شد.
او در ادامه ســخنان خود نیــز به تحلیل 
بازارهایی چون ارز، مســکن و بازار سهام 
پرداخت و شــیب صعودی جدی را برای 
نرخ ارز و رکود جدی را برای بازار مسکن 
پیش بینی کــرد؛ اما رونــد حرکت بازار 
ســرمایه را بعد از اصاحی کوتاه مثبت 
و رو به رشــد دانســت و گفت کــه باید 
کارآفرینان و فعالان اقتصادی  سال آینده 

بیش از ســال های ٩٧ و ٩٨ هوشمندی 
به خرج دهند تا بتوانند به سامت از پیچ 
خطرناک اقتصاد گذر کنند. او همچنین 
سیاســت گذاران اقتصادی کشور را نیز به 
توجه به سیاســت های اقتصادی روسیه 
در ســال های اخیر که این کشور درگیر 
فشــار های اقتصادی خارجی بوده است، 
فراخواند و رفتن به راه روسیه را در اقتصاد 

به آنها توصیه کرد.
همچنیــن مجید انصــاری، عضو مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام، نیز در سخنان 
کوتاهی در این نشست با اشاره به اقدامات 
در حال انجام مجمع تشخیص مصلحت 
نظام و کمیسیون اقتصاد کان این مجمع 
در زمینه تهیه سیاســت های اصاحات 
ســاختاری اقتصــاد ایــران، از فعــالان 
اقتصادی، کارآفرینان و اقتصاددانان حاضر 
خواست که با ارایه نظرات کارشناسی خود 
به مجمع تشخیص مصلحت نظام در این 

ارتباط یاری رسانی کنند. 
همچنیــن پیــش از او و در ابتــدای این 
نشست نیز امین شــاکری، رئیس مجمع 
عالی کارآفرینان، به چرایی برگزاری این 
نشست و اهداف آن پرداخت و همچنین 
حسین زمانی، سهیل نیکزاد و رضا خانکی 
نیز به ترتیب بــه تحلیــل و پیش بینی 
بازار های ســرمایه، ارز هــای دیجیتال و 

صندوق های سرمایه گذاری پرداختند.
شــعار »یك درجــه تغییــر در نگرش، 
۱٨۰ درجــه تحــول در اقتصاد« شــعار 
محوری برگزارکنندگان نشســت مذکور 
بــود و آن گونه که گروه اقتصاد ســفید با 
هم بنیان گذاری خانه اقتصاد، مجمع عالی 
کارآفرینان و روزنامه جهان صنعت اعام 
کرده اند، آنها در این نشست و نشست های 
آتی در پی توانمندسازی فعالان اقتصادی 
و کارآفرینــان در حوزه هایی چون توجه 
بــه مهارت آموزی های نویــن و تأثیر آن 
بر کارآفرینی در اقتصاد، بررســی اقتصاد 
کان ایران و جهان در ســال های گذشته 
و ارایه چشــم اندازی از تغییــرات آن در 
ســال های آتــی، بررســی راهکارهای 
خلــق تجارت هــای نویــن، رمزارزهای 
اســامی و اهمیت آن در ایجاد انســجام 
میان کشورهای اســامی و راهکارهای 
بهره گیری از آنها در مقابله با تحریم های 
اقتصادی، اهمیت رشــد اســتارت آپ ها 
برای اقتصاد ایران و ارایه راهکارهایی برای 
جلوگیری از مرگ استارت آپ ها، اهمیت 
توجه به بازار ســرمایه و تأثیر آن در ایجاد 
بســترهایی برای ترغیب مردم به سمت 
ســرمایه گذاری های نوین و گردش پول 
در صنایــع و پروژه های زیرســاختی در 

راستای رشد اقتصاد ملی هستند.

تحليلی از واقعيت های اقتصاد ایران و چشم انداز آن به روایت علی سعد وندی؛

عبور از پيچ خطرناک اقتصاد
اقتصاد ايران در سال آينده گرفتار شوک های انباشته است

علــی ســعد وندی، اقتصــاددان معتقــد اســت، کارآفرينــان و فعــالان اقتصــادی  ســال آينــده بیــش 
گزارش

گروه بازرگانی
ــاک  ــه ســلامت از پیــچ خطرن ــد ب ــا بتوانن ــد ت ــه خــرج دهن از ســال های ۹7 و ۹۸ هوشــمندی ب
اقتصــاد گــذر کننــد. « او همچنیــن سیاســت گذاران اقتصــادی کشــور را نیــز بــه توجه بــه سیاســت های اقتصادی 
ــد و  ــوده اســت، فراخوان ــر فشــار های اقتصــادی خارجــی ب ــن کشــور درگی ــه اي ــر ک روســیه در ســال های اخی

رفتن به راه روسیه را در اقتصاد به آن ها توصیه کرد. 

عضو سابق شورای عالی بورس مطرح کرد:
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حاتم شاکرمی، معاون روابط کار وزارت کار گفت: »در ۱۰ماهه امسال، ۳٧۰ هزار مورد 
از واحدهای تولیدی بخش صنعتی بازرسی شده و نتایج نشان می دهد که آسیب شغلی 
۱٩ درصد کاهش یافته است.« او به ایرنا توضیح داد: »باید موضوع صیانت و سامت نیروی 
کار توسط همه دستگاه های دولتی و انجمن های صنفی در اولویت قرار گیرد.« او افزود: 
»تاکنون حدود ۱۶ هزار مسئول ایمنی را آموزش داده است. همچنین در ۱۰ماهه امسال، 
بیش از ۲۰ هزار کمیته حفاظت فنی در واحدهای تولیدی و صنعتی کشور فعال شده است.«

محمد شفیع ملك زاده، رئیس سازمان نظام صنفی کشاورزی و منابع طبیعی به زیان 
سنگین کشاورزان صیفی کار اشاره کرد و گفت: »هر کیلوگرم خیار تنها ۲۰۰ تومان از 
کشاورزان خریداری می شود که پاسخگوی هزینه های تولید ۱۵۰۰ تا ۱۶۰۰ تومانی آنها 
نیست.« ملك زاده همچنین گفت: »به  زودی سونامی گوجه فرنگی و صیفی جات دیگری 
ازجمله بادمجان روی خواهد داد و امکان عرضه به بازار نخواهند داشت و اکنون باید به فکر 

صادرات این محصولات بود.«

 نوســان:به گفته نائب رئیس اتاق 
ایران، براســاس قانون تمــام فعالان 
اقتصادی برای انجام صادرات و واردات 
باید اقدام به اخذ کارت بازرگانی کنند 
و هر کسی دارای کسب و کاری است 
می تواند عضو اتاق بازرگانی شود و در 

این راستا منعی وجود ندارد.
حسین ســاح ورزی ضمن تاکید بر 
اینکه اتاق بازرگانی یك نهاد و تشکل 
قانونی و خصوصی است اظهار داشت: 
اتاق بازرگانی بــدون دخالت دولت و 
حاکمیت اداره می شود. اتاق بازرگانی 
هرگز از بودجه های دولتی اســتفاده 
نکرده و فعالیت هــای خود را از طریق 
پرداختی هــای اعضای اتــاق انجام 
می دهد. وی با بیان اینکــه برخی از 
دولت ها تاش کردند که اتاق بازرگانی 
را زیرنظر و تحت سیطره خود ببینند، 
افزود: برخی از افراد نیز علی رغم اینکه 
عضو اتاق نیســتند و هیــچ حقی بر 
فعالیت های این تشکل ندارند، تمایل 
به تعیین تکلیف و سیاســت گذاری 

برای اتاق دارند.
نایب رئیس اتاق ایران با تاکید به اینکه 
اتــاق بازرگانی حافــظ منافع بخش 
خصوصی اســت عنوان کــرد: اتاق 
ایران همیشــه تاش کرده که از ورود 
به مسائل سیاســی و وابستگی های 
جناحی اجتناب کند و اقدامات خود 
را براســاس برنامه های توســعه ای 
کشــور، فعالیت هــای اقتصــادی و 
سرمایه گذاری های مشروع انجام دهد.

ساح ورزی با بیان اینکه ما به عنوان 
نماینــده بخــش خصــوص معتقد 
هستیم که کشور باید براساس مالیات 
اداره شود، تصریح کرد: نظام مالیاتی 
نبایــد به گونه ای باشــد کــه تنها از 
کارمندان، پیمانکاران و شرکت های 
شناســنامه دار اخذ شــود بلکه باید 
به دنبــال فرار های مالیاتــی، تعریف 
پایه های جدید مالیاتی و اخذ مالیات از 
اقتصاد غیررسمی بود. وی با بیان اینکه 
به دلایل مختلف حــال اقتصاد ایران 
خوب نیســت عنوان کرد: نرخ رشد 
اقتصادی کشور منفی است و برای افق 
پیش رو نیز همچنان منفی خواهد بود.

نایب رئیس اتاق ایران بیــان کرد: به 
واسطه تحریم های بین المللی عملیات 
لجســتیك، حمل و نقــل و صادرات 
در کشــور به راحتی انجام نمی شود. 
وی بــا تاکید به اینکه فضای کســب 
و کار در کشــور وضعیت آسانسوری 
دارد، خاطرنشــان کرد: تعدد قوانین 
و مقررات مهمتریــن عامل بی ثبات 
ماندن وضعیت کسب و کار در کشور 

است.

در  که  است  آن  بیانگر  اعام شده  داده های 
از  صنعت  بخش  بررسی  مورد  زمان  مدت 
مصوب   خارجی  سرمایه گذاری های  مجموع 
شده ٧۳ طرح به ارزش ٧۶۳ میلیون دلار را به 
خود اختصاص داده است. سهم بخش معدن 
نیز از مصوبات سرمایه گذاری برابر با دو طرح به 
ارزش یك میلیون دلار بوده و بخش تجارت نیز 
از مجموع طرح های مصوب چهار طرح را به 
ارزش ۱۶ میلیون دلار به خود اختصاص داده 
است. با توجه به داده های اعام شده می توان 
گفت ٩٨ درصد از مصوبات صورت گرفته در 
مدت زمان مورد بررسی به بخش صنعت و 
۲ درصد نیز سهم بخش تجارت بوده است. از 
سوی دیگر از ٧٩ مورد طرح یا واحد، ۳۰ طرح 
یا واحد با ۱۰۰ درصد سهامدار خارجی و 4٨ 
طرح یا واحد به صورت مشارکتی با شرکای 
داخلی و یك مورد نیز تحت عنوان ترتیبات 
قراردادی مصوب شده اند.اما رصد جغرافیای 
سرمایه گذاری خارجی در کشور نشان دهنده آن 
است که بیشترین سرمایه گذاری براساس حجم 
در استان های »زنجان«، »خراسان رضوی«، 
»کرمانشاه«، »تهران« و »فارس« صورت گرفته 
است که با این شرایط می توان عنوان پیشتازان 
سرمایه گذاری را به این استا ن ها نسبت داد. 
داده های اعام شده همچنین بیانگر آن است 
که بیشترین مصوبات سرمایه گذاری خارجی 
به کشورهای »هلند«، »امارات متحده عربی«، 
»چین«، »ترکیه« و »آلمان« اختصاص داشته 
است. نگاهی به کارنامه سرمایه گذاری خارجی 
نشان دهنده آن است که گروه های معدنی جذاب 
برای سرمایه گذاران خارجی نیز به »استخراج 

نفلین  کنسانتره  تولید  منیزیت،  فرآوری  و 
سینسیت« اختصاص داشته است و کشورهای 
هندی و هنگ کنگی در این بخش بیشترین 

سرمایه گذاری در کشور را صورت داده اند.
اما سرمایه گذاری در حوزه تجارت شامل »احداث 
رستوران«، »سفارش کالا در فضای مجازی 
از طریق تارنما و نرم افزار« و »ساخت و تولید 
محصولات صنایع دستی و چرمی )مجوز صنفی، 

تولیدی(« است.
از سوی دیگر، بیشترین حجم سرمایه گذاری 
خارجی در بازه زمانی مورد بررسی، در پنج گروه 
»محصولات از توتون و تنباکو«، »محصولات 
محصولات  »سایر  آشامیدنی ها«،  و  غذایی 
کانی غیرفلزی«، »ساخت مواد و محصولات 
شیمیایی« و »کك و فرآورده های حاصل از 
نفت« صورت گرفته است. در گروه صنعتی 
»محصولات از توتون و تنباکو«، می توان از تولید 
سیگارت فیلتردار و فرآوری توتون سیگارت 
صنعتی  گروه  در  سرمایه گذاری  از  برد.  نام 
»محصولات غذایی و آشامیدنی ها« می توان به 
تولید خمیر مایه، تولید انواع پودر نوشیدنی فوری، 
تولید خوراک آماده دام، طیور و آبزیان، تولید انواع 
کیك مغزدار، انواع نان حجیم و نیمه حجیم، 
انواع شکات و کرم شکاتی اشاره کرد.تولید 
انواع کاشی و نانو سرامیك های پیشرفته، تولید 
لوازم بهداشتی چینی و تولید دانه ها و پودرهای 
شیشه ای، تولید منیزیت کلسینه شده، تولید 
و برش سنگ گرانیتی، تولید سقف متحرک 
اتوماتیك و پنجره متحرک اتوماتیك در گروه 
صنعتی »سایر محصولات کانی غیرفلزی« قرار 
دارند.تولید گازهای صنعتی و طبی، تولید خمیر 

الکترود گرافیتی و تولید انواع مواد استریل کننده 
بر پایه پروکسی اسیدها، تولید انواع داروهای 
و  کلیه  قند خون،  دستگاه گوارش، گیاهی، 
مجاری ادراری، تولید کیت تشخیص سریع 
آنتی بادی منو کلونال میکروبیولوژی، تولید 
داروهای  خون،  مشتقات  از  فرآورده ها  انواع 
نوترکیب و پپتیدی، تولید فرآورده های ویژه 
بیماران آی سی یو در گروه صنعتی »ساخت 
مواد و محصولات شیمیایی« هستند. در گروه 
صنعتی »کك و فرآورده های حاصل از نفت« 
پالایشگاه میعانات گازی،  از احداث  می توان 
تولید هیدروکربن های سبك و سنگین، تولید و 

فرآوری مواد شیمیایی نام برد.

پیشتازان سرمايه گذاری
ارزیابی ها نشان می دهد پنج کشور بیشترین 
۱۰ماهه  در  خارجی  سرمایه گذاری  حجم 
سال ۱۳٩٨ را داشته اند. مطابق با بررسی ها، 
حجم  بیشترین  که  سرمایه گذار  کشورهای 
سرمایه گذاری خارجی مصوب در این بازه زمانی 
در بخش صنعت، معدن و تجارت را داشته اند، 
به ترتیب کشورهای »هلند«، »امارات متحده 

عربی«، »چین«، »ترکیه« و »آلمان« هستند.
داده ها و آمارها نشان می دهد، هلندی ها که 
ایران  در  سرمایه گذاری  نخست  جایگاه  بر 
سرمایه گذاری های  مجموع  از  داده اند،  تکیه 
خود  آن  از  را  درصدی   ۲4 سهم  مصوب، 
سهم  با  هم  عربی  متحده  امارات  کرده اند. 
خارجی  سرمایه گذاری های  در  درصدی   ۲۳
جایگاه  تجارت،  و  معدن  صنعت،  بخش  در 
دوم را از آن خود کرده است. سومین پیشتاز 

سرمایه گذاری های خارجی در ایران، چینی ها 
هستند که توانسته اند سهم ۲۲درصدی را به 
دست آورند. ترکیه  هم مطابق با آمارها، با کسب 
سهم ۱۰درصدی از سرمایه گذاری های خارجی، 
پنجمین  است.  کرده  را کسب  چهارم  مقام 
پیشتاز سرمایه گذاری های خارجی، آلمانی ها 
هستند که سهم ٩ درصدی از سرمایه گذاری ها 
داشته اند. سایر کشورها نیز سهم ۱۲ درصدی از 

سرمایه گذاری را به ثبت رسانده اند.
از سوی دیگر، آمارها نشان دهنده سهم بالای 
ترکیه  کشور  توسط  سرمایه گذاری ها  تعداد 
ارزیابی ها،  به تعداد ۱۳ طرح است. براساس 
دوم  رتبه  در  افغانستان  کشورهای  به ترتیب 
با ۱۲ طرح مصوب، چین در رتبه سوم با ۱۱ 
طرح مصوب و اتریش در رتبه چهارم با ۶ طرح 
مصوب بوده و کشورهای امارات متحده عربی، 
عراق و هند به طور مشترک و هر کدام با پنج 
تعداد  در  را  پنجم  رتبه  سرمایه گذاری  فقره 
کرده اند.  کسب  مصوب  سرمایه گذاری های 
همچنین کشورهای هلند و آلمان هر کدام 
با چهار طرح سرمایه گذاری داشته اند. در این 
میان روسیه هم توانسته است در سه طرح، 
سرمایه گذاری خارجی انجام دهد. هنگ کنگ، 
ایتالیا و پاکستان هم از دیگر کشورهایی هستند 
کرده اند؛  سرمایه گذاری  کشورمان  در  که 
براساس آمارها این سه کشور هر کدام با دو فقره 
طرح سرمایه گذاری جایگاه های بعدی را از آن 
ترکمنستان،  سوئد،  استرالیا،  کرده اند.  خود 
کشورهای  دیگر  از  عربستان  و  گرجستان 
این  می روند.  به شمار  ایران  در  سرمایه گذار 
کشورها به طور مشترک، هر کدام در یك فقره 

طرح سرمایه گذاری کرده اند.
سرمایه گذاری های  تعداد  استانی  توزیع  اما 
خارجی مصوب در ۱۰ ماهه امسال چگونه بوده 
است؟ آمارها نشان دهنده سهم بالای تعداد 
سرمایه گذار خارجی در استان خراسان رضوی 
)تعداد ۱٨ طرح( است. استان تهران )تعداد ۱۱ 
طرح( در رتبه دوم و استان های قزوین، آذربایجان 
شرقی و خوزستان به طور مشترک در رتبه سوم 
)هر استان با تعداد پنج طرح( در این بازه زمانی 
هستند. همچنین استان های مرکزی و البرز 
به طور مشترک در رتبه چهارم )هر استان با تعداد 
چهار طرح( ایستاده اند. زنجان، فارس، یزد و 
قم استان هایی هستند که به صورت مشترک 
در جایگاه پنجم قرار گرفته اند و هر استان از 
سرمایه گذاری ها به تعداد سه طرح سهم داشته 
است. همچنین استان های کرمانشاه، کرمان، 
مشترک  به طور  غربی  آذربایجان  و  اصفهان 
در رتبه ششم )هر استان با تعداد دو طرح( 
خراسان  کردستان،  گرفته اند.بوشهر،  قرار 
جنوبی،گیان، سمنان، سیستان و بلوچستان 
و خراسان شمالی، دیگر استان هایی هستند که 
هر کدام با داشتن یك طرح، به صورت مشترک 
در رتبه هفتم ایستاده اند. از سوی دیگر، رصد 
آمارهای منتشر شده نشان می دهد سه استان 
زنجان، خراسان رضوی و کرمانشاه بیش از ۵۰ 
درصد حجم سرمایه گذاری  خارجی مصوب در 

کشور را در این دوره به خود اختصاص داده اند.

جایگاه ضعيف اصفهان

٢٠٠ تومان قیمت خرید خیار از کشاورزان١9٪ کاهش آسیب های شغلی در  سال 9٨
 بازار

پنج صنعت جذاب ایران از منظر جذب سرمایه گذاری خارجی؛  گزارش

حال اقتصاد ایران 
خوب نیست

روزهای نخستی بود که در صندلی دولت می نشستم؛ در جلسه ای بودم با برخی 
دیگر از مسوولان )از نمایندگان دولت و مجلس( برای نسخه نهایی یك لایحه، 
وقتی شروع کردم به جنگیدن برای بخش خصوصی و آزادسازی داده؛ کسی از 
آن پیرمردها که می خواست همان ابتدا زهرچشم بگیرد، گفت: »چقدر خوب 
که بعضی ها اینجا سنگ کاسب ها و شرکت ها رابه سینه می زنند، این آقا دغدغه 
دولت و حاکمیت را ندارد!« می خواست بگوید من نماینده منافع گروه ها هستم، 
می خواست بگوید کار دولت کنترل کسب وکارهاست، همان جایی که بدبینی به 

کسب وکار پیش فرض هر تصمیم گیری است!
همان موقع حالم بد شد، از این نگاهی که داشتم، کوتاه نیامدم و با صدای بلند 
هوار کشیدم: »وظیفه دولت ها حمایت از بخش کســب وکار است، من اینجا 
پول می گیرم تا حافظ منافع همه کســب وکارها باشــم. بله من حافظ منافع 

تك تك شان هستم، از این حرف های شما هم نمی ترسم...«
آن شب اولین دعوای با صدای بلند را در یك جلسه عالی رتبه دولتی تجربه کردم. 
بیرون که آمدم هنوز ذهنم مشغول بود و اکنون نیز که بیش از یك سال می گذرد، 
ذهنم مشغول است. حالا خوب می دانم که چقدر در میان دولتی ها حمایت از 
منافع کسب وکارها ناپســند است، چقدر دولتی ها دوســت دارند خودشان را 
پدرهای مهربانی ببینند که باید مواظب کســب وکارها، این شــیطان ها، این 

زالوصفت هایی که خون مردم را می خورند، باشند!
چارچوب بندی مساله

از نگاه دولت متداول و سنتی )یا همان حکمرانی کسب وکارکش(، ما با سه گانه ای 
روبه رو هستیم؛ آنها جامعه را چنین می بینند:

۱-کسب وکارها که به دنبال کسب منفعت خویش هستند؛ به دنبال خالی کردن 
جیب مردم.

۲- مردم یا همان مصرف کنندگانی که مثل پینوکیو ساده هستند و کسب وکارها 
مثل روباه مکار و گربه نره مدام آنها را گول می زنند.

۳- دولت که باید نقش حافظ منافع مردم را بازی کند و کســب وکارها را تنبیه 
کند!

این چارچوب بندی دولتی ها در ایران است. همه چالش هم از این چارچوب بندی 
آغاز می شود؛ یعنی فرض می کنند خودشان پاکیزگانی هستند که باید با مجوز 
دادن و امر و نهی و قیمت گذاری به ایفای نقش بپردازند تا مبادا کسب وکار خون 
مردم را در شیشــه کند! آنها بیش از آنکه به دنبال رونق کسب وکارها باشند، به 

دنبال کنترل آنها هستند!
آنها هنوز وام دار اندیشه های چپ و توده ای هستند، همان جایی که هنوز از هر 
کسب وکار بزرگی بدشــان می آید؛ دوســت ندارند حتی با آنان جلسه داشته 
باشند، حتی اغلب رشد آنها را کنترل می کنند؛ همان چیزی که من اسمش را 
سال هاست گذاشته ام »جامعه شمشادی« یعنی جامعه ای که تاب بزرگ شدن 
کسب وکارهایش را ندارد و هر بزرگی را با قیچی کوتاه می کند. هر چیزی را بهانه 

می کند تا نگذارد کسی یا کسب وکاری از حدی بزرگ تر شود.
از دید من اما، حتما کسب وکار بخشی از مردم اســت. از دید من بخش دولت 
مستعد فساد است پس نباید فکر کند می تواند میان دار خوبی باشد. از دید من 
باید دولت کم و موثر مداخله کند )نمی گویم اصا مداخله نکند(. از دید من کار 
مدیر دولتی همین اســت که در برنامه روزانه اش زنگ بزند )یا پیام بفرستد( به 
کسب وکارها، حتی بی دلیل، حال و احوالشان را بپرسد، مشکاتشان را پیگیری 
کند و با آنها ایده هایش را به اشتراک بگذارد، زنگ بزند به سایر مدیران دولتی و کار 
آنها را پیگیری کند، حتی اگر با همان نگاه چپ گرایانه این کار را ناپسند بدانند! بله، 
این حرف ها ما را به اندازه کافی عقب نگه داشته است؛ پس باید از آن عبور کنیم. 
حتما هیچ مدیری آن قدر زمان ندارد که به همه زنگ بزند یا با همه جلسه بگذارد، 
اما لازم است پیگیر اخبارشان شــود. ما باید از این تسلط چپ گرایی بر دولت و 
حکمرانی اقتصادی خود عبور کنیم. این گذار سخت است و جان فرسا. این گذار 
همان جایی است که خیلی از همکارانت هم شاید برایشان سنگین باشد، نشست 

و برخاست با کسب وکار.
ما برای توســعه چاره ای نداریم جز آنکه بفهمیم: کشوری بزرگ نمی شود مگر 
آنکه کســب وکارهای بزرگ داشته باشد! اقتصاد درســت نمی شود مگر آنکه 
کسب وکارهایش فعالیت درست داشــته باشند و حتی توسعه اجتماعی هم با 
کسب وکارهای بزرگ و به اتکای مسوولیت اجتماعی آنان ساده تر است. حتما ما 

با کسب وکارها راه توسعه را راحت تر خواهیم پیمود تا با دولت بزرگی که...!
اگر با خود روراست باشیم، دولت در ایران دوران مدرن )بعد از مشروطه( هیچ گاه 
همراه و تسهیل گر کسب وکارها تعریف نشده اســت، بلکه در برابر کسب وکار 
تعریف شــده اســت؛ در برابر هر کســی که پول درمی آورد! ما بــا آن جامعه 

توسعه یافته خیلی فاصله داریم، اما هنوز دردسترس است.
پ.ن: خیلی از دوستانم شــکایت دارند که چرا این حرف ها را می نویسی، چرا 
می گویی؟ به نظرم ناسزا شنیدن اشــکالی ندارد وقتی چاره ای نیست جز آنکه 

راهی را باید پیمود!

سنت كسب وكاركُشی

کارنامـه جـذب پـول خارجی بـرای ۱۰ مـاه منتهی به دی سـال ۹۸ منتشـر شـد. داده هـای اعلام 
شـده نشـان دهنده آن اسـت که در مدت زمـان مورد بررسـی در مجمـوع 7۹ طرح بـه ارزش 7۸۰ 
میلیـون دلار در بخـش صنعـت، معـدن و تجارت در کشـور با مشـارکت سـرمايه گذاری خارجی به 
تصويب رسـیده اسـت. براسـاس داده های اعلام شـده از سـوی وزارت صنعت، معدن و تجارت »محصولات از توتون 
و تنباکـو«، »محصولات غذايی و آشـامیدنی ها«، »سـاير محصـولات کانی غیر فلزی«، »سـاخت مـواد و محصولات 
شـیمیايی« و »کک و فرآورده هـای حاصـل از نفت« در مـدت زمان مورد بررسـی در میان گروه هـای صنعتی جذاب 
بـرای سـرمايه گذاران خارجـی قـرار دارنـد. ايـن درحالی اسـت که اسـتان اصفهـان در کنـار کرمانشـاه، کرمان و 
آذربايجـان غربی تنها با دو طرح به طور مشـترک در رتبه ششـم جذب سـرمايه گـذاری خارجی قرار گرفته اسـت.

گزارش

گروه   اقتصاد

 نوســان: رئیس اتحادیه هتلداران تهران گفت: 
قرار بود هتل های ایرانی در ایام ســال نو چینی، ۵۰ 
درصد تخفیف برای تورهای چینی قائل شــوند اما 
ویروس کرونا تمام این زحمات و برنامه ریزی ها را بهم 
زد. اگر این اتفاق صورت می گرفت به جرات می توان 
گفت که در صنعت هتل داری کشور دگرگونی ایجاد 
می شد.محمدعلی فرخ مهر افزود: بهترین زمان گردشگری برای تهران عید 
است، زیرا شهر خلوت می شــود و می توان نهایت اســتفاده را از جاذبه های 
فرهنگی و توریستی شهر برد. ضمن آنکه اداره کل میراث فرهنگی تهران و 
شهرداری نیز برنامه های متنوعی برای این ایام در نظر دیده اند. ما نیز به تمام 
اعضاء اباغ کردیم که از اول تا ۱۵ فروردین باید ۵۰ درصد تخفیف قائل شوند 
که البته با توجه به وضعیت رکود و رقابت هتل ها و تخفیف های بیشــتر به 

استقبال مسافران نوروزی می روند.

 نوسان: معــاون بازرسی و رســیدگی به تخلفات  
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
ضمن تشــریح  نتایج بازرسی های این ســازمان از 
جمله انبار و سردخانه، مصالح ساختمانی، لاستیك، 
لبنیات، برنج، میوه،  گوشت قرمز و مرغ، تخم مرغ و 
قندوشــکر را ازکالاها و خدماتی عنوان کرد که طی 
۱۰ماهه امسال در  اولویت نظارت این سازمان قرار گرفتند که روغن موتور در 
صدر بیشترین تخلفات قرار گرفته است . سید جواد  احمدی با اشاره به اهمیت 
حفظ تعادل بازار بعد از اجرای طرح اصاح قیمت بنزین و تشدید نظارت ها 
بعد از  این طرح از سوی سازمان حمایت، گفت: »بررسی نتایج بازرسی ها نشان 
می دهد که واحدهای مربوط به روغن  موتور، گوشــت قرمز،   میوه و اماک 
بیشترین تخلفات را داشته اند. همچنین بخش انبار و سردخانه،  شوینده و لوازم 

خانگی کمترین تخلفات را به خود اختصاص داده اند .«

 نوسان: معاون وزیر جهاد کشــاورزی گفت: »در 
رسانه ها برای محصول مضری مانند روغن وارداتی 
تبلیغ می شــود،  اما برای محصولاتی مانند شیر و 
تخم مرغ این تبلیغات نمی شــود.« مرتضی رضایی 
دراین باره ادامه داد:   »این روغن درحالی در رسانه ها 
تبلیغ می شود که برای ســامتی مردم مضر است، 
اما درخصوص شــیر و  تخم مرغ چنین تبلیغاتی نداریــم که به دلیل ضعف 
اجرایی و توجه نکردن اتحادیه ها و بخش های تولیدی اســت و  باید در این 
راستا عزم جدی صورت گیرد.« رضایی با اشاره به مسائلی که تولیدکنندگان 
تخم مرغ باید درنظر  داشته باشــند،  ادامه داد: »در خصوص تخم مرغ، باید 
تولیدکنندگان آن در تمام رده های زنجیره اعم از  شــرکت های بسته بندی، 
پخش و بازارهای مصرف از اقدامات انجام شده مطلع شوند تا درک کاملی از 

نحوه  بسته بندی وجود داشته باشد.« 

 نوسان: آمار صدور کدهای بورسی در سال جاری 
حاکی از آن اســت که تعداد این کدها از فروردین 
تا بهمن  از ۵۵ هزار به ۶٨ هــزار کد افزایش یافته که 
تعداد کل کدها به ۱۱ میلیون و ۳۳٨ هزار رســیده 
است؛ اتفاقی که دبیرکل کانون کارگزاران بورس در 
مورد آن ابراز نگرانی کرده و بر این باور است که این 
اتفاق خطرناک بوده و وظیفه ارکان بازار ســرمایه این است که طرف عرضه 
را تقویت کند. روح الله میرصانعی، دبیرکل کانون کارگزاران بورس درمورد 
تعداد ســها مداران بازار سرمایه گفت: »تعداد ســهامداران خطرناک است. 
وظیفه ارکان بازار سرمایه این است که طرف عرضه را تقویت کند، در غیراین 
صورت باعث بالارفتن بی دلیل قیمت برخی از سهام شرکت ها خواهیم بود اما 
اگر طرف عرضه را پایین نگه داریم، تبعاتی در بازار ایجاد می شود که آسیب 

آن به سهامدار غیرحرفه ای وارد خواهد شد.«

كرونا برنامه هایمان را بهم ریخت۱۳ هزار تازه وارد دردسرساز در بورسانتقاد وزارت كشاورزی از تبليغ روغناصناف با بيشترین شکایت كدامند؟
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 نوســان :  این روزها روند افزایشی 
بهای مصنوعات فــولادی در بازار آزاد 
ادامه یافته است و شاهد رشد مستمر 
نــرخ در این بازار هســتیم گویی قرار 
نیست بازار فولاد به یك سقف قیمتی 
برسد. میلگرد در بازار آزاد با احتساب 
مالیات ارزش افزوده به ســادگی بالاتر 
از ۶ هــزار تومان در هــر کیلوگرم در 
حال نوسان است و این روند افزایشی 

تاکنون ادامه داشته است. 
این شرایط اگرچه از لحاظ رکوردهای 
قیمتی بی سابقه اســت ولی وضعیت 
بازار و شیوه رشد قیمت ها اگر نگوییم 
بی سابقه ولی کم ســابقه است. البته 
تنها بازار فولاد نیســت که با افزایش 
نرخ افسارگســیخته روبه رو شده بلکه 
بازار محصولات پتروشــیمی نیز رشد 
نرخ هایی مشابه بازار فولاد را ثبت کرده 
است؛ شــاید التهاب قیمت همچون 
یك بیماری به سایر بازارها نیز شیوع 
پیدا کرده است. نرخ های فعلی رکورد 
تاریخی بهای مصنوعــات فولادی در 
ایران است و مشــخص نیست که این 
رکوردشــکنی ها تا چه زمانی و تا کجا 

قرار است ادامه یابد.
شتاب رشد قیمت ها به شدت بالاست 
و بعد از یك عقبگرد مقطعی در اوایل 
هفته جاری شــاهد جریان افزایشی 
جدیدی هســتیم که گویــی با وقفه 
ابتــدای هفته، انگار قــدرت جدیدی 
برای رشد قیمت ها پیدا کرده و رکورد 
پیشین را هم در هم شکسته و به فکر 
رکوردشکنی های جدیدی است. این 
وضعیت همان گونه که گفتیم کم سابقه 
است و باید دلیل اصلی آن را نه تنها در 
فاز عرضه بلکه بیش از آن در فاز تقاضا 

جست وجو کرد.
به صورت دقیق تر دلیــل اصلی خرید 
در شــرایط فعلی هجوم نقدینگی به 
اغلب بازارهاســت و کمتر بازاری از آن 
مستثنا مانده اســت. پول پرقدرت به 
بازارها پمپاژ شــده و هر چیزی که در 
مســیر خود می بیند را همچون سیل 
دستخوش تغییر می کند. اینکه افراد 
برای حفــظ ارزش دارایی های خود و 
از ترس رشد قیمت ها به سمت خرید 
ترغیب  شده اند را بارها شاهد بودیم ولی 
این بار با رشد تقاضای فصلی همزمان 
شده و در نهایت نوسان قیمت آزاد ارز 
هم سیگنال روانی جدیدی بوده است 
که تجمیع این موارد به رشد قیمت ها 
و التهاب شدیدتر از حد انتظار در بازار 
فولاد منتهی شده اســت. اینکه همه 
بازارها با یکدیگر در مسیر افزایش نرخ 
قرار گرفته اند نیز نشــانه ای از هجوم 
نقدینگی به بازارهای مختلف اســت 
که در نهایت رشد قیمت ها را از مسیر 
تقاضا موجب شــده است. این رفتارها 
البته امکان تغییر فــاز دارد آن هم در 
شــرایطی که تقاضای واقعی از سوی 
مصرف  کننده واقعی تغییر برجسته ای 

نداشته است. 
تا زمانی که التهاب خریــد با افزایش 
روزشمار تزریق نقدینگی به بازار فولاد 
در جریان است، مدیریت بازار را بهتر 
است فراموش کنیم آن هم در شرایطی 
که سیگنال های روانی همچون نوسان 
قیمت آزاد ارز و ذهنیت های عجیب از 
دورنمای بازارها به تداوم رشد قیمت ها 
منتهی شــده اســت. البته جو روانی 
آن هــم در قیمت های بــالای فعلی 
اغلب تاریخ مصرف محدودی داشته و 
نمی توان به اســتمرار رشد قیمت ها با 

قطعیت نگریست. 

التهاب قیمت 
در بازار فولاد

industry

 فولاد مبارکه با ورود به بومی ســازی 
قطعات و تکنولوژی صنعت فولاد به يکی 
از مهمترين منويات مقام معظم رهبری 
جامۀ عمل پوشانده است. برنامۀ فولاد 
مبارکه برای تداوم و تقويت اين رويکرد 

چیست؟
همانگونه که مطلعید، فولاد مبارکه در سطح 
بومی ســازی قطعات به ســطح قابل قبولی 
رســیده، اما به این بســنده نکرده و در حال 
حاضر با همکاری دانشگاه ها، شرکتهای دانش 
بنیان و پارک های علمی و فناوری در مسیر 
بومی سازی فرایند و ماشین سازی و صاحب 
تکنولوژی شــدن در حال حرکت است. اگر 
کشور بتواند ماشین ساز شود، بدون شك در 
ســطوح بالاتری از دانش قرار خواهد گرفت 
و با فروش و صــادرات دانش فنــی میتواند 
برای کشــور ارزش افزوده بیشــتری ایجاد 
کند. همچنان که سال آینده، فولاد مبارکه با 
بهره برداری از خط اسکینپاس نورد از اولین 
خروجی خــود در حوزۀ فرایندســازی بهره 

برداری خواهد کرد.
 با وجــود تحريم فــولاد مبارکه، آيا 
صادرات فــولاد مبارکــه تحت تأثیر 

قرارگرفته است؟
فولاد مبارکه تحت تحریم های ثانویۀ آمریکا 
قرار گرفته و این یعنی به گمان آمریکا فولاد 
مبارکه از تروریست حمایت کرده است. البته 
این ها بهانه تراشــی های آمریکاست. آمریکا 
می خواهد بــا متوقف کردن چــرخ اقتصاد 
کشــور، اقتصاد ما را فلج کند. به طورکلی، در 
اثر این تحریم ها مشکاتی برای فولاد مبارکه 

به وجود آمده، اما خوشبختانه با همکاری همۀ 
همکاران از این تحریم ها و تهدیدات فرصت 
ساختیم، و همان گونه که اشاره شد، در سال 
جاری با تأمین حداکثری بازار داخل، صادرات 

را افزایش دادیم.
 قرارداد نورد گرم شمارۀ ۲ فولاد مبارکه 
با شرکت طرف قرارداد خارجی تا چه حد 
کارشناسی شده و قابل اطمینان است؟ 
سهم شــرکت های داخلی در فرايند 

احداث اين خط چگونه ديده شده است؟
شــرکت طرف قرارداد برای این پروژه قبا با 
احداث و به بهره برداری رساندن ماشین ریخته 
گری شمارۀ 4 در ســال ٩4 امتحان خود را با 
موفقیت پس داده و این ماشین بیش از دو سال 
است که با نظم خاصی در حال کار است. ضمن 
اینکه هیچ یك از دیگر کشورهای صاحب این 
تکنولوژی به دلیل تحریم ها حاضر نشدند با 
ایران و مشخصا با فولاد مبارکه در این زمینه 

همکاری کنند.
طبق مفاد دیده شده در قرارداد، شرکت های 
ســازندۀ داخلی ۵4 درصد ساخت این خط را 
بر عهده خواهند داشت. شرکت های ایریتك، 
فولاد تکنیك اصفهان، فکور صنعــت و ... از 
شرکت های طرف قرارداد ایرانی دیده شده در 

این پروژه هستند.
 بومی سازی در فولاد مبارکه زير نظر 
کدام واحد است؟ طرح فولاد مکران در 

چه وضعیتی است؟
این  هدایت  مسئولیت  تکنولوژی  معاونت 
فرایند را بر عهده دارد. در همین زمینه، بنابر 
تأکید وزیر صمت، در آیندۀ نزدیك نمایشگاه 

بومی سازی دائمی در اصفهان برپا خواهد شد و 
متخصصان خواهند توانست در سطوحی بالاتر 
از یك نمایشگاه معمولی از دستاوردهای این 
حوزه بازدید کنند. در طرح ۱۰ میلیون تنی 
فولاد مکران در کناره های دریای عمان قرار 
است مواد اولیۀ موردنیاز از راه دریا وارد شود 
و پس از اینکه به انواع محصول تبدیل شد، به 
اقصی نقاط دنیا صادر گردد. مزیت وجود گاز و 
دستیابی به آب های آزاد این امکان را به وجود 
خواهد آورد تا با تولید و صادرات محصول، 
ارزش افزودۀ بیشتری برای کشور به ارمغان 
آوریم. فعا این طرح در مرحلۀ انتخاب مشاور 

و مجری طرح است.
مدتی است معدن کاران فولادساز شده   
اند و فولاد مبارکه و ساير فولادسازان را با 
مشکل تأمین سنگ آهن مواجه کرده اند. 
فولاد مبارکه چه تمهیداتی در اين زمینه 
اتخاذ کرده و برای تأمین الکترود گرافیتی 

خود چه اقداماتی انجام داده است؟
معدن  که  نشده  دیده  دنیا  جای  هیچ  در 
مجوز  اینکه  باشند.  شده  فولادساز  کاران 
فولادساز شدن به این معادن داده شده اشتباه 
استراتژیك بزرگی بوده است؛ به ویژه اینکه به 
خوبی می دانیم ارزش افزودۀ صنعت معدن از 

صنعت فولاد به مراتب بیشتر است.
 به هرحال فولاد مبارکه از سر ناچاری و اجبار 
به حوزۀ معدن وارد شده است. درخصوص 
الکترود گرافیتی نیز فولاد مبارکه در حال 
حاضر از این بابت مشکلی ندارد، ولی برای 
تأمین پایدار این مادۀ مصرفی استراتژیك 
خود در پروژۀ شرکت الکترود گرافیتی اردکان 

سرمایه گذاری کرده است. در ابتدای کار با 
تولید ۲۰ هزار تن و پس از آن با مقادیر بیشتر، 
طی دو سال آینده می توانیم 4۰ درصد نیاز 
کشور را از این طریق تأمین کنیم. ضمن اینکه 
کارخانه های دیگری هم پیش بینی شده 

است.
ای  قطار حومه  و  مترو  پروژۀ  احداث 
استان قرار است با مشارکت فولاد مبارکه 
انجام شود. در اين خصوص توضیح دهید.

قرار است این پروژه در چند بخش بهارستان 
تا شهر جدید مجلسی و میدان دفاع مقدس 
مبارکه اجرا شود. فولاد مبارکه به سهم خود 
در سرمایه گذاری بخش های زیرسازی و ریل 
گذاری با همکاری سایر نهادهای مربوطه قبول 
مسئولیت کرده، اما مسلم است که این پروژه 
باید به طور همگام و هماهنگ پیش برده شود، 
نه اینکه فولاد مبارکه فقط بخش مربوط به خود 
را اجرا کند. در غیر این صورت مســتحدثات 
فولاد مبارکه در این زمینه، اگر منتظر ســایر 

بخشها بماند، فرسوده خواهد شد.
آن دسته از مشتريان فولاد مبارکه که 
تناژهای پايینتری درخواست می کنند 
همواره با مشکلات عديده ای مواجه اند. 

در اين خصوص توضیح دهید.
فولاد مبارکه از ۲٧ تیرماه سال جاری ملزم شد 
فقط محصولات خود را در بورس عرضه کند، 
این در حالی است که پیش از این محصولات 
خود را از طریق بــورس و همچنین از طریق 
سیستم داخل خود و کشف قیمت در بورس 
کالا )مچینگ( به مشتریان عرضه می کرده 
اســت. ازآنجاکه ظرفیت مشــتریان فولاد 
مبارکه و ســوابق کاری آنها مشخص است و 
فولاد مبارکه میداند آنها درخواســت چه نوع 
محصولاتی دارند، سیستم مچینگ به خوبی 
می تواند به تمامی نیازهای آنها پاســخ دهد. 
درحالیکه در سیســتم ارائه از طریق بورس 
فقط ظرفیت شرکت های درخواست کنندۀ 
ورق آمده اســت، نه ظرفیــت واقعی مصرف 
آنها؛ بنابرایــن برخی شــرکت ها محصول 
خریداریشــده در بورس را به صــورت آزاد به 
سایر مشــتریان خرد با قیمت های به مراتب 
بیشتر به فروش می رسانند. بنابراین چنانچه 
مدیریت بازار به فولاد مبارکه سپرده شود، این 
شرکت به خوبی خواهد توانست کل نیاز بازار 
کشور را بدون هرگونه التهاب مدیریت کند. به 
خاطر داشته باشیم به هیچ عنوان فولاد مبارکه 
از افزایش قیمتها در بازار منتفع نمی شــود و 
اختاف قیمت اعام شده در بورس و بازار فقط 

به سود دلالان است.
گفته می شــود فولاد مبارکه در کم 
آبی زاينده رود نقش دارد. لطفا در اين 

خصوص توضیح دهید.
قدر مسلم این است که مشکات زاینده رود 
به دلیل عدم مدیریت صحیــح منابع آبی و 

خشکسالی های چند سال اخیر است. 
فولاد مبارکه، همان گونه که توضیح داده شد، 
علیرغم افزایش تولید، مصــرف آب خود را به 
پایینترین حد استانداردهای جهانی یعنی ٧/۲ 
مترمکعب بر تن تولید کاهش داده است و فقط 

یك درصد آب زایندهرود را مصرف می کند.

ــا همــت و درايــت فولادمبارکــه و در  ــی اختصاصــی ب ــرای داشــتن خــط هواي ــن اصفهــان ب ــای ديري روي
گفت و گو

گروه صنعت
امتــداد مســئولیت هــای اجتماعــی ايــن شــرکت تحقــق خواهــد يافــت. مديرعامــل فولادمبارکــه تاکیــد 
دارد، اصفهــان در تاســیس خــط هوايــی در کشــور عقب افتــاده بــود و هــدف مــا از تاســیس ايــن خــط هوايــی، ســودآوری 
و منافــع مالــی نیســت؛ بلکــه کمــک بــه توســعه زيربنايــی اســتان اســت. خبــر خــوش حمیدرضــا عظیمیــان درمــورد 
توســعه زيربنايــی اصفهــان در نشســت خبــری او بــا اصحــاب رســانه مطــرح شــد. نشســتی کــه بــا حضــور ۵۶ رســانه 
اســتانی و کشــوری برپــا شــد و حــاوی نــکات ارزنــده ای از عملکــرد و برنامــه هــای آتــی پیــش روی ايــن شــرکت بــود.  در 
شــماره هفتــه گذشــته مهمتريــن بخــش از ســخنان وی مطــرح شــد. بخــش دوم ايــن نشســت خبــری پاســخگويی بــه 
ســئوالات خبرنــگاران حاضــر بــود. آنچــه مــی خوانیــد پاســخ مديرعامــل شــرکت فولادمبارکــه به پرســش هايی اســت که 

در اين نشست عنوان شد؛

تحقق رویای دیرین اصفهان

عملیات  کشور  در  بار  اولین  برای  مبارکه  فولاد  کارشناسان  همت  و  تاش  با 
طراحی و تولید ورق های عملیات حرارتی پذیر )CK45( با موفقیت انجام شد.
علیرضا مولوی زاده، رئیس تروپروسس واحد متالورژی و روش های تولید فولاد مبارکه 
ضمن اعام این خبر گفت: با دستیابی به این موفقیت بزرگ از این پس کشورمان ایران 
از واردات این گرید خاص که در صنایع ماشین سازی و تولید انواع پیچ و مهره و... کاربرد 

دارد، بی نیاز می گردد و عما به جمع صادرکنندگان آن می پیوندد.

برای اولین بار دستگاه عرض سنج لیزری با توان اندازه گیری اسلب داغ به دست توانمند 
کارشناسان مکانیك، برق و اتوماسیون و ابزار دقیق فولاد مبارکه طراحی و ساخته شده و با 
موفقیت در خط نورد گرم مورد بهره برداری قرار گرفت.علی حاجیان نژاد، مدیر ناحیۀ نورد 
گرم فولاد مبارکه ضمن تأیید این خبر گفت: ساخت عرض سنج لیزری که توانایی اندازه 
گیری عرض تختال خروجی از کوره های پیشگرم در دمای بالا را دارد، نویدبخش دستیابی 

به موفقیت های ارزشمندتر و باعث افتخار ناحیۀ نورد گرم و فولاد مبارکه است.

ساخت عرض سنج لیزری در نورد گرم فولاد مبارکهبی نیازی از واردات ورق های عملیات حرارتی پذیر

عظیمیان: ورود معدن کاران به عرصه فولادسازی اشتباه استراتژيک و بزرگی بود

در امتداد مسئوليت های اجتماعی شركت فولادمباركه اتفاق می افتد؛ 

همايش يادگیری از بزرگان نگهداری و تعمیرات برگزار شد؛

 نوسان : همايش يادگیری از بزرگان حوزۀ نگهداری و تعمیرات با 
برنامه ريزی واحد آموزش و توسعۀ منابع انسانی و همکاری دفتر فنی 
نگهداری و تعمیرات شرکت و با هدف به اشتراک گذاشتن تجارب، روز 
چهارشنبه سیام بهمن ماه در محل برگزاری همايش های واحد آموزش 

اين شرکت برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی فولادمبارکه، در بخش نخست این همایش، عباس اکبری 
محمدی معاون نیروی انسانی فولاد مبارکه، ضمن قدردانی از زحمات مدیران و 
بنیانگذاران فولاد مبارکه در همۀ بخش ها، با برشماری برخی چالش های صنعت 
فولاد کشور گفت: تغییر نسل مدیریت و کارکنان فولاد مبارکه و استفادۀ حداکثری 
از تجارب همۀ مدیران و کارکنان بازنشسته برای این شرکت یك ضرورت است. وی 
از مدیران و کارکنان بازنشسته به عنوان سرمایه و گنجینه هایی ارزشمند یاد و اضافه 
کرد: بدون شك شرکت به استفاده از تجارب همۀ این عزیزان نیازمند است. باید به 
خاطر داشته باشیم که فولاد مبارکه برای تمام این عزیزان سرمایه گذاری کرده و 
امروز هریك از آنان به سرمایه ای ارزشمند تبدیل شده اند و نباید نادیده گرفته شوند. 
هدف از برگزاری این همایش کم کردن فاصلۀ نسل قدیم و جدید نیروی انسانی 
شرکت است. باید از تجارب بزرگان استفاده کنیم و تشکل های تخصصی و اتاق 
فکرهایی ترتیب دهیم که خروجی آنها پیش بینی صورت مسئله های شرکت و ارائۀ 

راه حل های مناسب برای آنها باشد.
مختار بخشیان 

معاون بهره برداری:
تمامی بازنشستگان فولاد مبارکه، به ویژه همکارانی که در دوران ساخت و ابتدای 
بهره برداری ایفای نقش کرده اند، در شکل گیری فولاد مبارکه نقش اساسی داشته 
اند. فولاد مبارکه به دست این افراد ساخته شده است؛ فرهنگ جاری در این شرکت 
به دست این عزیزان بنیان نهاده شده و امروز به صورت امانت به دست ما رسیده 
است. ضروری است در فواصل زمانی برنامه ریزیشده، این بزرگ مردان را در چنین 
همایش هایی ماقات کنیم و بستری فراهم سازیم تا از تجربه و دانش آنها در پروژه 

های مختلف و برای ارتقای فولاد مبارکه استفاده کنیم.
محمد رجايی 

مدير دفتر فنی نگهداری و تعمیرات:
هدف از برگزاری این همایش، اولا تکریم مدیران اسبق فولاد مبارکه، و ثانیا فراهم 
کردن بستری برای انتقال تجارب آنها به نسل جدید است. همۀ مدیران و کارکنان 
پیشین فولاد مبارکه به سهم خود در بهره برداری و تولید پایدار این شرکت نقش 
داشته اند. تداوم تولید در فولاد مبارکه نتیجۀ وجود پیریزی استوار و درستی است که 
مدیران اسبق سنگ بنای آن را گذاشتند. بر این باوریم که هنوز جا دارد از مدیران 

سابق یاد بگیریم و کسب تجربه کنیم.
کاظمی 

مدير آموزش و توسعۀ منابع انسانی:
با توجه به تحولات سریع در محیط کسب وکار فولاد و وجود تحریم ها و ازآنجاکه 
فولاد مبارکه در حال جوان شدن و تغییر نسل است، برای اینکه نسل جدید با 
مشکات جدی مواجه نشود، ضروری است تا خبرگان حوزه های مختلف به میدان 
بیایند و تجاربشان را در اختیار نسل جدید قرار دهند. بر این اساس، یادگیری از 
بزرگان فولاد مبارکه در حوزه های مختلف و همچنین تجلیل از ایشان را در دستور 
کار واحد آموزش قرار دادهایم، زیرا باید از نظر دانش فنی بین نسل جدید و قدیم 
ارتباط برقرار شود. فولاد مبارکه با برنامۀ احداث نورد گرم ۲ در آستانۀ گام دوم دوران 
ساخت خود است؛ ازاینرو چنین برنامه هایی می تواند حل موانع و چالش های 
احتمالی شرکت را تسهیل کند. همچنان که مدیرعامل شرکت نیز همواره بر این 
راهبرد و استفادۀ حداکثری از ظرفیت های دانشگاه ها و شرکت های دانش بنیان 
تأکید داشته اند. قدر مسلم اینکه دانش و تجربۀ بازنشستگان، استفاده از ظرفیت های 
دانشگاه ها و شرکت های دانش بنیان و نیروی جوان و مستعد شرکت این سه ضلع 

را کامل خواهد کرد.
بنکدارپور 

مدير اسبق تعمیرات مرکزی:
در این همایش، ضمن تجدید دیدار با همکاران قدیمی خود با پیشرفت های فولاد 
مبارکه نیز آشنا شدیم. از اینکه فولاد مبارکه همچنان در مسیر درست و با توانمندی 
هرچه بیشتر در حال حرکت است بسیارخوشحالم. برای همۀ همکاران قدیمی و 
همۀ عزیزانی که هم اکنون چرخ این صنعت معظم را به گردش درمی آورند آرزوی 

موفقیت دارم.
در تمام دنیا از تجارب افراد بهره برداری می شود، زیرا سرمایۀاصلی یك شرکت نیروی 
انسانی آن است و تجارب آنان حاصل یك عمر کار است. به راحتی می توان از تجربۀ 
این دوستان بهره برد. با سازماندهی چنین برنامه هایی می توان به موفقیت فولاد 

مبارکه بیشتر کمك کرد.
رضا ياران 

مدير ارشد اسبق تعمیرات:
برگزاری این همایش از دو منظر قابل تأمل است: یکی اینکه بستری فراهم شد 
تا همکاران سابق گرد هم جمع شوند و از حال هم باخبر گردند. و دیگر اینکه 
زمینۀ تبادل نظر و انتقال تجربه ایجاد شد. در این فرصت خاطرات دوران ساخت و 
ابتدای بهره برداری زنده شد، و عاوه بر اینکه انرژی مضاعفی در میهمانان ایجاد شد، 

همچنین با موفقیت ها و پیشرفت های جدید شرکت نیز آشنا شدیم.
قريشی 

مدير اسبق تعمیرگاه مرکزی:
برگزاری این همایش که هدف آن انتقال دانش و یادگیری بود، برای من بسیار لذت 
بخش بود. از اینکه در چنین فضایی قرار گرفتم و فرصتی فراهم شد تا ضمن دیدار 
با همکارانی که از ابتدای بهره برداری در خدمت آنها بودم، گوشه ای از تجارب خود 
را بیان کردم، بسیار خوشحالم. انتقال دانش و تجربۀ نسل قبل می تواند در موفقیت 

هرچه بیشتر شرکت و کاهش هزینه ها مؤثر باشد.
علیرضا ترکی 

مدير سابق دفتر فنی تعمیرات:
یادگیری در مسیر پر پیچ و خم اشتباهات رخ می دهد . بنابر این برگزاری این 
چنین همایش هایی  به یادگیری از تجربیات گذشتگان می انجامد و چراغ راه 
کارکنان حال حاضر شرکت می باشد. بنده معتقدم مدیریت به معنای تصمیم 
گیری در موقعیت های تقریبا درست یا احتمالا اشتباه است و مدیرانی که از 
تجربه گذشتگان بهره برداری نمایند تصمیمات صحیح تری می گیرند. به 
همین منظور باید برای استفاده از تجربیات تجمیع یافته خبرگان بازنشسته 

ساختار ایجاد کنیم .

تجربيات گذشتگان،چراغ راه كاركنان

 نوسان: الکتروموتــور پینچرول های کاف 
پیچ نورد گرم که عمدتا وارداتــی و از رده خارج 
بودند، با همــکاری واحدهای دفتر فنی ناحیۀ 
نورد گرم، بومی سازی قطعات و تجهیزات، خرید 
قطعات یدکی الکتریکی، تعمیرگاه مرکزی و 

شرکت رشد صنعت نیرو بومی سازی شد.
کارشناس بومی ســازی فولاد مبارکه ضمن 
اعام این خبر گفت: موتورهــای DC 4۰۶ و 
4۱۵ کیلووات مربوط به پینجرول های کویلر 

نورد گرم و از برند »آنسالدو« هستند. محسن 
رضایی با تأکید بر اینکه این موتورها با توجه به 
هزینۀ طراحی و ساخت و خاص بودن آنها هزینه 
های بالاســری زیادی دارند، تصریــح کرد: در 
 ۱۰۰ DC حال حاضر برای ساخت یك موتور
کیلووات، باید بیش از دو برابر سرمایۀ موردنیاز 
ســاخت الکتروموتور بومیسازیشده سرمایه 
گذاری شود. این در حالی است که بومیسازی 
انجام شده بیش از ۳۲ میلیارد ریال برای فولاد 

مبارکه صرفۀ اقتصادی به همراه داشته است. 
وی با اشاره به اینکه در اثر تحریم ها عما امکان 
خرید این تجهیز از شرکت آنسالدو غیرممکن 
بود، گفــت: به همین منظور با ارســال یکی از 
موتورها برای تعمیرات، بازســازی، نوسازی و 
همچنین داده برداری از ایــن الکتروموتورها 

مهندسی معکوس آن در دستور کار قرار گرفت.
به گفتۀ این کارشناس بومیسازی فولاد مبارکه، 
این موتورها به دلیل اینکــه در زمان ورود ورق 

در بازوی پینچ رول در حــدود ۱/۵ برابر جریان 
نامی بار تحمل می کند، نیــاز به طراحی ویژه 
و تقویت جریان ســیم پیچ و تقویت سیستم 
خنك کننده دارد که این موارد با دقت زیاد در 
طول پروژه رعایت شده است. وی خاطرنشان 
کرد: از ردۀ تولید خارج بودن این الکتروموتورها 
و مشکات تأمین و هزینه های زیاد ارزی برای 
الکتروموتورها از مهمترین نکاتی بود که کار بومی 

سازی را ضروری می ساخت.

الکتروموتور پینچرول های کلاف پیچ نورد گرم فولادمبارکه بومی سازی شد؛

صرفه جویی ۳2 ميليارد ریالی در واحد نورد گرم فولاد مباركه
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آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت تعاونی کشــاورزی دامداری جوان مورچه خورت به شــماره ثبت ۳4۵٨۰ و 
شناسه ملی ۱۰٨۶۰۰۰۰۱۵۶ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی مورخ ۰٩/۰٧/۱۳٩٧ و نامه 

شماره4۵٧/٧٧٩/۱٨4/۳/۲۰۵ مورخ۲/٨/۱۳٩٧ اداره تعاون روستایی شهرستان شاهین شهر :
 ترازنامه و حساب سود و زیان سال مالی ۱۳٩۶ تصویب شد . آخرین مبلغ سرمایه ۲٩۶۰۰۰۰۰۰ ریال 
اعام گردید . ابراهیم داودی بنی به کــد ملی ۱٨۱٨٧۵٧4۶۱ - میثم اســدیان اصفهانی به کد ملی 
۱۲٨٧۱4۶٧۵٩ - مسلم درویشی به کد ملی ۱٩٧۱۶٩٨٧4۱ - ســید اسماعیل صالحی به کد ملی 
۱٩٧۰۳۲۰٨٩۳ - مهدی یار زهرایی جولان به کد ملی ۱۲٨٨44۰۶٧٧ به سمت اعضای اصلی هیئت 
مدیره و شروین بهین به کد ملی ۱۲٨۰4۱٩۲۲٩ - هادی کاظمی اسفه به کد ملی ۱۲٩۰٨۵۳۲۱۵ به 
سمت اعضای علی البدل هیئت مدیره برای مدت سه سال مالی انتخاب شدند . حبیب اله دستجردی به 
کد ملی ۵۱۱۰۵۶4٨۶٨ و بهزاد نیك اخاق به کد ملی ۱۲٨٨۱4۱۱4٩ بعنوان بازرسان شرکت برای 

مدت یك سال مالی انتخاب شدند.
 اداره کل ثبت اسناد و اماک اســتان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسســات غیرتجاری اصفهان 

)٧٨۰٩4٧(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت تعاونی کشاورزی تولید کنندگان سیب درختی منطقه سمیرم به شماره ثبت ۵۰ 
و شناسه ملی ۱۰۲۶۰۰۱۵۳۰۱ به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۲۵/۱۰/۱۳٩۶ تصمیمات 
ذیل اتخاذ شــد: - آقایان مسعود رحیمی ســمیرمی به شــماره ملی ۱۲۰٩۶۳۵۲۰٨ بعنوان رئیس 
هیئت مدیره، چنگیز اسدی به شماره ملی ۱۲۰٩۰٧۶۰۳٩ بسمت نایب رئیس هیئت مدیره، علمدار 
منصورزاده به شــماره ملی ۱۲۰٩۶۳۱۱۳۱ و امید صاعدی به شــماره ملی ۱۲۰٩٧۰۶٩۱۱، مسعود 
طائی به شماره ملی ۱۲۰٩۱۱۱۰۳٩ بعنوان اعضای اصلی هیئت مدیره و اسماعیل آقائی به شماره ملی 
۱۲۰٩۰٨٧۲٩4 به عنوان مدیرعامل )خارج از اعضا( برای مدت سه سال مالی انتخاب گردیدند. - کلیه 
چکها، قراردادها و اسناد و اوراقی که ایجاد تعهد برای شرکت نماید و یا تمام یا قسمتی از حق شرکت را 
منتفی سازد به استثنای مواردی که هیئت مدیره به منظور اداره امور جاری شرکت ترتیب خاصی داده 
باشد پس از تصویب هیئت مدیره با امضای رئیس هیئت مدیره و مدیر عامل و مهر شرکت معتبر خواهد 
بود. اوراق عادی شــرکت فقط با امضای مدیر عامل صادر خواهد شد مگر مراسات هیئت مدیره که با 

امضای رئیس هیئت مدیره صورت خواهد گرفت. 
اداره کل ثبت اسناد و اماک استان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری سمیرم )٧٨۲٨۰۶(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت مصرف کارکنان جهاد کشاورزی کاشــان شرکت تعاونی به شماره ثبت ٩۰۲ و 
شناسه ملی ۱۰۲۶۰۱۵۰۶۰۳ به استناد صورتجلســه هیئت مدیره مورخ ۱٩/۰٨/۱۳٩٨ و به استناد 
نامه شــماره ۱۱۵۲4 مورخ ۲/۱۰/۱۳٩٨ اداره تعاون شهرستان کاشــان تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 
مجید کافی زاده کاشان۱۲۶۲۳۰۳۳۶۲ بسمت رئیس و آقای مهدی جعفری۱۲۶۱٩۰۵۶٩۵ بسمت 
نائب رئیس و آقای مجید احمدی مقدم ۱۲۶۲۳٨۱٧٧۰ به ســمت منشی هیات مدیره و آقای مجید 
اقدســی۶۱٩٩٨۲۲۶۳۳ به ســمت مدیر عامل شــرکت تا تاریخ ۲4/۰٧/۱4۰۰انتخاب شدند. کلیه 
قراردادها اسناد رسمی تعهد آور از قبیل چك ســفته و برات و اوراق بهادار باامضاء آقای مجیداقدسی 
)مدیر عامل(و آقای مجید کافی زاده کاشــان )رئیس هیات مدیره( همراه با مهر شرکت دارای اعتبار 
است و در غیاب آقای مجید کافی زاده کاشان )رئیس هیات مدیره( آقای مهدی جعفری )نائب رئیس 
هیات مدیره( حق امضائ خواهد داشت ضمنا اسناد عادی و نامه ها باامضاء آقای مجید اقدسی یزدلی 

)مدیرعامل () باذکر سمت (و مهر شرکت معتبر خواهد بود.
 اداره کل ثبت اسناد و اماک اســتان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و موسســات غیرتجاری کاشان 

)٧٨۰۲۱۳(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت تعاونی کشــاورزی دامداری جوان مورچه خورت به شــماره ثبت ۳4۵٨۰ و 
شناســه ملی ۱۰٨۶۰۰۰۰۱۵۶ به اســتناد صورتجلســه هیئت مدیره مورخ ۰٩/۰٧/۱۳٩٧ و نامه 
شماره4۵٧/٧٧٩/۱٨4/۳/۲۰۵ مورخ۲/٨/۱۳٩٧ اداره تعاون روستایی شهرستان شاهین شهر : ابراهیم 
داودی بنی به کد ملی ۱٨۱٨٧۵٧4۶۱ به سمت رئیس هیات مدیره - سید اسماعیل صالحی به کدملی 
۱٩٧۰۳۲۰٨٩۳ به سمت نایب رئیس هیات مدیره - میثم اسدیان اصفهانی به کد ملی ۱۲٨٧۱4۶٧۵٩ 
به سمت منشــی - مهدی یار زهرایی جولان به کدملی۱۲٨٨44۰۶٧٧ - مسلم درویشی به کد ملی 
۱٩٧۱۶٩٨٧4۱ به عنوان اعضای اصلی هیئت مدیره برای مدت ۳ســال انتخاب شدند . سید مسعود 
نریمانی زمان آبادی به کد ملی ۶۶۰٩٩۱۵۳4۲ به عنوان مدیر عامل شــرکت به مدت دو ســال مالی 

انتخاب گردید . 
کلیه چك ها، قراردادها و اسناد و اوراقی که برای شرکت ایجاد تعهد نماید، پس از تصویب هیئت مدیره با 
امضای رئیس هیئت مدیره و مدیر عامل به انضمام مهر شرکت و در غیاب رئیس هیئت مدیره با امضای 

نائب رئیس هیئت مدیره معتبر خواهد بود. 
اداره کل ثبت اسناد و اماک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )٧٨۰٩4۶(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت تعاونی کشاورزی تولید کنندگان سیب درختی منطقه سمیرم به شماره ثبت 
۵۰ و شناسه ملی ۱۰۲۶۰۰۱۵۳۰۱ به استناد نامه شــماره ٩۵/٧٧٩ مورخ ۱۲/۱۰/۱۳٩۶ اداره تعاون 
روستایی شهرستان سمیرم و صورتجلسه مجمع عمومی عادی مورخ ۲۵/۱۰/۱۳٩۶ تصمیمات ذیل 

اتخاذ شد: 
- مســعود رحیمی ســمیرمی به شــماره ملــی ۱۲۰٩۶۳۵۲۰٨، چنگیز اســدی به شــماره ملی 
۱۲۰٩۰٧۶۰۳٩، علمدار منصورزاده به شــماره ملی ۱۲۰٩۶۳۱۱۳۱، امید صاعدی به شــماره ملی 
۱۲۰٩٧۰۶٩۱۱ و مسعود طائی به شماره ملی ۱۲۰٩۱۱۱۰۳٩ به سمت اعضای اصلی هیئت مدیره، 
مرتضی نادری به شــماره ملی ۱۲۰٩۱۲۱۱۵٨ و محمود اسدی به شــماره ملی ۱۲۰٩۶۶۶۲٧٨ به 
سمت اعضای علی البدل برای مدت سه ســال انتخاب گردیدند. - سید مجتبی داودی به شماره ملی 
۱۲۰٩۶۶٩۳۱۵ و محمدحسن آقایی به شــماره ملی ۱۲۰٩۰٧٧٨4۱ به سمت بازرسان شرکت برای 

مدت یکس ال انتخاب گردیدند. - سرمایه به مبلغ ۳۲٧٩۰۰۰۰۰ ریال مورد تصویب قرارگرفت.
 اداره کل ثبت اســناد و اماک استان اصفهان مرجع ثبت شــرکت ها و موسسات غیرتجاری سمیرم 

)٧٨۲٨۰۵(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت صالح گستر ســپاهان با مســئولیت محدود به شــماره ثبت ۱۲٩۶۲ و شناسه ملی 
۱۰۲۶۰۳۳٩٨۲٩ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۰٨/۱۱/۱۳٩٨ تصمیمات ذیل اتخاذ 
شد : محسن انتظار به کدملی ۱۲٨٨۱٩٧۵۲٧ با پرداخت مبلغ ۵۰۰۰۰۰۰۰ریال به صندوق شرکت وارد شرکت 
وجز شرکا محسوب می گردد و صالح صالحی بختیاری به کدملی ۶۲٩٩۵٩٩۲4۳ با پرداخت مبلغ 4٩۵۰۰۰۰۰ 
ریال به صندوق شرکت سهم الشرکه خود را افزایش داد در نتیجه سرمایه شرکت از مبلغ ۱۰۰۰۰۰۰یال به مبلغ 
۱۰۰۵۰۰۰۰۰ریال افزایش یافت وماده 4اساسنامه به شرح ذیل اصاح شد.ماده۳اصاحی:سرمایه شرکت مبلغ 
۱۰۰۵۰۰۰۰۰ریال نقدی است که تماماً به صورت نقد پرداخت ودر اختیارمدیرعامل شرکت قرار گرفت. مرکز 
اصلی شرکت در واحد ثبتی اصفهان به نشانی استان اصفهان ، شهرستان اصفهان ، بخش مرکزی ، شهر اصفهان، 
محله آبشار سوم ، کوچه گلستان سوم ، کوچه گلستان ]۱[ ، پاک -۶ ، ساختمان ترنج ، طبقه دوم ، واحد غربی 
کدپستی٨۱۶۶٨۳۵4٩۶ انتقال یافت و ماده مربوطه در اساسنامه به شرح فوق اصاح شد . اسامی شرکا ومیزان 
سهم الشرکه هریك به شرح ذیل می باشد: صالح صالحی بختیاری دارنده ۵۰۰۰۰۰۰۰ریال سهم الشرکه وورثه 
مرحوم فرشته دادخواه )سودابه صالحی بختیاری صبا قپانچی سام صالحی بختیاری( همگی دارنده ۵۰۰۰۰۰ ریال 

سهم الشرکه و محسن انتظار دارنده۵۰۰۰۰۰۰۰ریال سهم الشرکه.
 اداره کل ثبت اسناد و اماک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )٧٨۰۲۱4(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت تعاونی مصرف کنندگان فرهنگیان کاشــان به شماره ثبت ۲۱۶ و شناسه ملی 
۱۰۲۶۰۰۵۳۶۰۰ به استناد صورت جلســه هیئت مدیره مورخ ۱۰/۰٧/۱۳٩٨ و نامه شماره ٨٩٩4 - 

۰4/۰٨/۱۳٩٨ اداره تعاون کار و رفاه استان اصفهان تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 
حبیب اله دیدار بشماره ملی ۶۱٩٩۳۲۳4۶٧ بسمت رئیس، غامحسین کاظم زاده نوش آبادی بشماره 
ملی ۶۱٩٩٨٧٧۳۱4 بسمت نایب رئیس هیات مدیره، محسن تاج امینی بشماره ملی ۱۲۶۱٧۶٧٧۳۱ 
بسمت منشی هیات مدیره ، علی خسروانی مقدم بشــماره ملی ۱۲۶۰4۰۱٨۵۵ بسمت مدیرعامل از 
تاریخ ۱۲/۱۲/۱۳٩٧ به مدت سه سال انتخاب گردیدند. کلیه قراردادها، اسناد رسمی تعهدآور از قبیل 
چك ، سفته و برات و اوراق بهادار با امضاء آقای علی خسروانی مقدم )مدیرعامل( و آقای حبیب اله دیدار 
)ریئس هیئت مدیره( همراه با مهر شرکت دارای اعتبار است و در غیاب آقای حبیب اله دیدار )ریئس 
هیئت مدیره( آقای غامحسین کاظم زاده نوش آبادی )نائب ریئس هیئت مدیره ( حق امضاء خواهد 
داشت ضمنا" اسناد عادی و نامه ها با امضاء آقای علی خســروانی مقدم )با ذکر سمت( و مهر شرکت 

معتبر خواهد بود.
 اداره کل ثبت اسناد و اماک استان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری کاشان )٧٨۰۲۱۶(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت تعاونی مصرف پرسنل گروه پنجاه و پنج توپخانه اصفهان به شماره ثبت ٧۲٩٩ 
و شناسه ملی ۱۰۲۶۰۲٨4۰۶۰ به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۲۳/۰4/۱۳٩٧ و نامه شماره 
۵٨۶٨۰ مورخ ۲۱/۵/۱۳٩٧ صادره از اداره تعاون شهرســتان اصفهان عبدالله رفیعی به شــماره ملی 
4۶۲۳۶۶٨٩٨۳ بســمت رئیس هیات مدیره ، عباس میرزایی به شماره ملی ۵٧۵٩۲۵4۲۶۱ بسمت 
نایب رئیس هیات مدیره ، عباس براتی به شماره ملی ۵4٩٩٨۰۰۱۶۲ بسمت مدیرعامل و عضو هیات 
مدیره ، محسن ذاکری به شــماره ملی ۱۲٨۲٨۶۱۰4۲ و بسمت عضو هیات مدیره وحید صمیمی به 
شماره ملی ۲4۱۱۰۱۱4۰٧ بسمت منشی هیات مدیره شــرکت تعاونی برای مدت سه سال انتخاب 
گردیدند.کلیه قراردادها و اسناد تعهدآور از قبیل چك، سفته، و برات و اوراق بهادار پس از تصویب هیات 
مدیره، با امضای مدیر عامل و عبدالله رفیعی )رئیس هیئت مدیــره( و در غیاب عبدالله رفیعی )رئیس 
هیئت مدیره( با امضای عباس میرزایی )نائب رئیس هیات مدیره( و مهر شرکت تعاونی معتبر خواهد 

بود. اوراق عادی با امضاء عباس براتی )مدیر عامل( و مهر شرکت تعاونی معتبر خواهد بود.
 اداره کل ثبت اسناد و اماک اســتان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسســات غیرتجاری اصفهان 

)٧٨۰٩۵۰(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت پرورش مرغ مهدی نایین شرکت تعاونی به شماره ثبت ۲۲۱ و شناسه ملی 
۱۰۲۶۰۰۵4۵۶۰ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ ۲۲/۰۶/۱۳٩٧ 

و نامه شماره 4٨۵۶ مورخ ٩/٧/٩٧ اداره تعاون نایین تصمیمات ذیل اتخاذ شد :

صورتهای مالی سال ۱۳٩۶ به تصویب رسید افزایش سرمایه شرکت تعاونی از مبلغ ۶۵۰۰۰۰۰۰۰ 
ریال به مبلغ ٩٩۰۰۰۰۰۰۰ ریال به تصویب رســید. فاطمه زندوانی ۱۲4٩٧٨۰۶٧۵ به ســمت 
بازرس اصلی مجتبی زندوانی ۱۲4٩٧٩۳۶4۵ بسمت بازرس علی البدل برای مدت یك سال مالی 

انتخاب گردیدند.

 اداره کل ثبت اسناد و اماک استان اصفهان مرجع ثبت شــرکت ها و موسسات غیرتجاری نایین 
)٧٨۰٩4٨(

آگهی تغییرات شرکت

تاسیس شرکت تعاونی کارآفرینان جوان شهرســتان تیران و کرون درتاریخ ۲٨/۱۱/۱۳٩٨ به شماره ثبت 
٨۰۲ به شناسه ملی ۱4۰۰٨٩٩٧۳4۱ ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خاصه آن به شرح زیر جهت 
اطاع عموم آگهی میگردد. موضوع: ایجاد شهرک صنعتی از طریق تملك زمین و واگذاری به صنعت گران و 
کارآفرینان شهرستان جهت انجام فعالیت های صنعتی با استفاده از سرمایه و نیروی کار، مهارت و تخصص 
اعضا تبصره ۱: عقد قرارداد با اشخاص حقیقی و حقوقی، شرکت در مناقصات و مزایدات داخلی و خارجی. 
تبصره ۲: مشارکت و سرمایه گذاری در بخش خصوصی و دولتی. تبصره ۳: اخذ و اعطای شعب نمایندگی 
و اخذ وام و تسهیات ریالی و ارزی از کلیه بانك ها و مؤسســات مالی و اعتباری در داخل و خارج از کشور و 
هرگونه فعالیت مجاز مطابق با قانون تجارت. تبصره 4: اخذ وام قرض الحســنه و سایر تسهیات اعتباری از 
منابع بانکها، و مؤسسات مالی و اعتباری و اشخاص حقیقی و حقوقی دیگر. تبصره ۵: اخذ کمك و هدایای 
نقدی و غیرنقدی از دولت، اشخاص حقیقی و حقوقی. تبصر ه ۶: توزیع وجوه به حساب سپرده بلندمدت و 
کوتاه مدت در بانك ها و یا مؤسسات مالی و اعتباری معتبر. تبصره ٧: سرمایه گذاری و خرید سهام اتحادیه 
مربوطه و یا سایر شرکتها و مؤسســات عمومی، تعاونی و یا خصوصی. تبصره ٨: در صورتی که برای انجام 
هریك از فعالیت های موضوع تعاونی، نیاز به اخذ از مراجع ذیصاح قانونی باشد تعاونی مکلف به اخذ آن است. 
مدت: از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی: استان اصفهان ، شهرستان تیران و کرون ، بخش مرکزی 
، دهستان رضوانیه ، روستا شهرک صنعتی تیران، محله شهرک صنعتی تیران ، خیابان منبع آب ، خیابان 
هفتم ، پاک ٨٩ ، طبقه همکف کدپستی ٨۵۳۳۱۵۳۶4۵ سرمایه شخصیت حقوقی: مبلغ ۵۰۰۰۰۰۰۰۰ 
ریال نقدی است منقسم به ۱۰۰ ســهم ۵۰۰۰۰۰۰ ریالی با نام که مبلغ ۱٧۰۰۰۰۰۰۰ ریال طی گواهی 
بانك توسعه تعاون شعبه تیران و کرون پرداخت و مابقی در تعهد سهامداران می باشد. اولین مدیران: موسی 
مظاهری به شماره ملی ۵4٩٩4۳۳۶۲۳ به سمت رئیس هیئت مدیره، علی سلطانی تهرانی به شماره ملی 
۵4٩٩4۳4٩٧۲ به سمت نایب رئیس هیئت مدیره، مهدی رحیمی به شماره ملی ۵4٩٩4۳۳۶٧4 به سمت 
منشی هیئت مدیره و مدیرعامل، رضا سلطانی به شماره ملی ۵4٩۰۰۰۵۱٨۱ و عیسی امینی به شماره ملی 
۵4٩٩44۱۲٨۶ به سمت اعضای علی البدل هیئت مدیره برای مدت ۳ سال انتخاب شدند. دارندگان حق 
امضا: کلیه چکها و اسناد تعهدآور شرکت پس از تصویب هئیت مدیره با امضای مهدی رحیمی مدیرعامل 
و موســی مظاهری )رئیس هیئت مدیره( و در غیاب موسی مظاهری )رئیس هیئت مدیره(، علی سلطانی 
تهرانی )نایب رئیس هیئت مدیره( حق امضا خواهد داشت و اوراق عادی با امضای مهدی رحیمی )مدیرعامل( 
همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. اختیارات مدیر عامل: طبق اساسنامه حمیدرضا دادخواه به شماره ملی 
۵4٩٩4۳۵۵۶۱ به سمت بازرس اصلی و یاسر دادخواه به شماره ملی ۱۰٨۰۰۳٨۱4۰ به سمت بازرس علی 
البدل برای مدت یك سال انتخاب شدند. به موجب نامه شماره ۶4۳4۶۰ مورخ ۲۶/۱۱/۱۳٩٨ اداره تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی شهرستان تیران و کرون ثبت و آگهی گردید. اداره کل ثبت اسناد و اماک استان اصفهان 

مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری تیران و کرون )٧٨۲٨۰٨(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت فن بســپار سپاهان با مســئولیت محدود به شماره 
ثبت 4۶۱4٧ و شناسه ملی ۱۰۲۶۰۶4۱۳۳۳ به استناد صورتجلسه مجمع 
عمومی فوق العــاده مورخ ۳۰/۱۰/۱۳٩٨ تصمیمات ذیل اتخاذ شــد : مرکز 
اصلی شرکت در واحد ثبتی اصفهان به نشاین اســتان اصفهان ، شهرستان 
برخوار ، بخش حبیب آباد ، دهســتان برخوارشرقی ، روستا شهرک صنعتی 
دولت آباد، بلوار امام خمینی ، کوچه مهر ، پاک ۱۱ ، طبقه همکف کدپستی 
٨۳4۱۶۶4۱۶٩ تغییر یافت و ماده مربوطه در اساســنامه بشرح فوق اصاح 
گردید. اداره کل ثبت اسناد و اماک اســتان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری اصفهان )٧٨۰۲۱۵(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت تعاونی کشــاورزی چرخاب و دره میرابی زرین شهر به 
شماره ثبت ۲۲٩٩ و شناسه ملی ۱4۰۰4۱۲۳۱4٩ به استناد صورتجلسه مجمع 
عمومی فوق العاده مورخ ۳۰/۰۵/۱۳٩٨ و نامه شماره ٧4۱/۱٨4/۳/۲۰۵/۱۲۵۲ 
مورخ ۱۰/۱۰/۱۳٩٨ اداره تعاون روســتایی لنجان تصمیمات ذیل اتخاذ شــد : 
ماده ۵ اساســنامه : جمله" ازطریق بهره برداری جمعی ومشترک اراضی ملکی 
ویااســتیجاری باانجام عملیات زیر" به " ازطریق بهره برداری جمعی ومشترک 

اماک ومستغات واراضی ملکی یااستیجاری باانجام عملیات زیر" تغییر یافت . 
اداره کل ثبت اسناد و اماک اســتان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری لنجان )٧٨۰۲۱٧(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت خانه پیش ساخته کهسازه سهامی خاص به شماره ثبت 
۲٩۰۱٧ و شناسه ملی ۱۰۲۶۰4٩۶٨٩۱ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی 
عادی بطور فوق العاده مورخ ۲۰/۰٨/۱۳٩٨ محمد رضا غروی به شــماره ملی 
۰۵۶٩٧۳٨۲٨٨ - فرحناز علیزاده به شــماره ملی۱۲٨٨٨٨۱۲٨۱٧ - نیلوفر 
غروی به شماره ملی۱۲٧۱۰۵۱۵۰٨ برای مدت دو سال بعنوان اعضای اصلی 

هیات مدیره انتخاب گردیدند . 
اداره کل ثبت اسناد و اماک اســتان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری اصفهان )٧٨۰٩4٩(



رمز پويا، همه کاربرانی که حساب بانکی دارند را با چالش مواجه کرده 
است. اقدام مثبتی که شايد روند اجرايی شدن آن به خوبی انجام نشد 
و باعث شد »پويايی« اين رمز نه برای کاربران خوشايند باشد نه برای 

کسب و کارهای آنلاين.
رمـز پویـا راه حلـی بـود بـرای مقابله بـا پول هـای بی حسـابی کـه از کارت های 
بانکـی خـارج می شـد و فقط در ٩ ماه اول امسـال به تشـکیل ۲۰ هـزار پرونده  
در پلیـس فتـا منجـر شـد. پرونده هایـی که خسـارت های چند صـد میلیاردی 
بـرای شـهروندان تهرانـی به دنبال داشـت. البته این شـکل از کاهبرداری فقط 
مختـص تهران نیسـت، در تمام شـهرها کافیسـت آماری که پلیس فتـا در این 
حـوزه ارائـه کـرده را چـك کنید. نتیجه واقعا ترسـناک اسـت. بـه همین دلیل 
تقریبـا از سـه مـاه قبـل زمزمه هـای اسـتفاده از رمـز پویـا بـه جای رمز ایسـتا 
مطـرح شـد. رمـزی کـه پویایی اش قـرار بـود به جـدال بـا کاهبردارانـی برود 
کـه هـر بار با شـگردی تازه، حسـاب افراد را خالـی می کردند. »پویایـی« که در 
مقابـل »ایسـتایی« قـد علـم کرد اما تـا اینجـای کار به موفقیت صـد در صدی 
نرسـیده است.اسـتفاده از رمـز پویـا بـا چالش هایـی همـراه بود و هسـت که در 
نهایـت باعـث شـده کاربرانی که هـر روز از طریـق خریدهای اینترنتـی و انجام 
تراکنـش  نیازمندی هـای روزانه خـود را مرتفع می کردند قیـد خرید اینترنتی را 
بزنند، خریدشـان را به شـیوه فیزیکی تغییر بدهند یا در نهایت گزینه پرداخت 
در محـل را انتخـاب کننـد. اغلـب صاحبـان کسـب و کار کـه در ایـن گـزارش 
بـا آن هـا صحبـت کرده ایـم معتقدنـد رمـز پویا اقـدام خوبـی در جهـت اصاح 
نظام بانکی اسـت اما نحوه اطاع رسـانی و اجرایی شـدن این طرح آسـیب های 
جـدی بـه کسـب و کارهای اینترنتـی وارد کـرده اسـت؛ کسـب و کارهایی که 
یکـی از اصـول اولیه شـان ایـن اسـت کـه نقـل و انتقال پـول در آن ها به شـیوه 

اینترنتی انجام شـود.
زرين پال

برای جبران ضرر و زيان ها
رمـز پویـا آمد تـا ضـرر و زیان ها را جبـران کند، امـا تغییر یك نظـام پرداختی 
کـه سـالها از قدمـت آن در کشـور ما می گـذرد به صورت ضربتـی و چند ماهه، 
کسـب و کارهـا را بـا چالـش مواجه کرد. به گفتـه مدیرعامل زرین پال، کسـب 
و کارهایـی کـه از طریـق درگاه پرداخـت ایـن مجموعـه تراکنش هـای روزانـه 
خـود را انجـام می  دادنـد ظـرف مـدت کمتـر از ۱۰ روز، بـه انـدازه ۵۰ میلیـارد 
تومـان کاهـش فـروش داشـته اند. »مصطفی امیـری« بـا این توضیح گفـت: از 
زمانـی کـه بانـك مرکزی با جدیت بیشـتری اسـتفاده از رمز پویـا را دنبال کرد 
)۱٨بهمـن مـاه(، حدود ۳۲ درصـد از تراکنش هایی که از طریـق درگاه ما انجام 
می شـد کاهـش پیـدا کـرد. روز اولـی کـه ایـن برنامـه اجرایـی شـد بـا کاهش 
۱۵درصـدی تراکنش هـا و ۲۱بهمن مـاه کاهـش ۱٧ درصـدی را شـاهد بودیم. 
اکنـون بـا ریـزش حـدود ۳۲ درصـدی تراکنش هـا رو به رو هسـتیم و شـواهد 
نشـان می دهـد اصـاح اسـتفاده از رمز پویا و برگشـت به روال سـابق بـه زمان 
یـك ماهـه نیـاز دارد که بازار شـب عیـد را هم بـا اختال مواجـه می کند.مدیر 
عامـل ایـن درگاه پرداخـت بـا اشـاره به اینکه شـعب بانکی هم زمان بـا رمز پویا 
بـه اصـاح مـوارد دیگـری نیز مشـغول شـده و هم زمانی ایـن اقدامات با شـب 
عیـد هـم چالش هایـی ایجـاد کـرده اسـت، گفـت: هـر دو اقدامی کـه در حوزه 
محدودیـت انتقـال وجـه از طریق اینترنت و رمـز پویا صورت گرفتـه ضروری و 
پـر اهمیـت اسـت، امـا کاش ایـن کار بـا اطاع رسـانی بهتـری انجام می شـد تا 
کسـب و کارهـای اینترنتـی، خصوصا کسـب و کارهای خرد تـاوان این تصمیم 

ناگهانـی را پرداخـت نمی کردند.
اسنپ

کاهش ۱۰ درصدی پرداخت آنلاين
یکـی از اصـول اولیـه کسـب و کار اینترنتـی، پرداخت هزینه به صـورت آناین 
اسـت چـرا که پرداخت نقدی داسـتان های مربـوط به خـودش را دارد. مثا این 
کـه گاهـی اوقـات ادعـای پرداخت نقدی توسـط مشـتری و تکذیب فروشـنده 
قابـل پیگیـری نیسـت و ایـن مسـاله پشـتیبانی را بـا مشـکل مواجـه می کند. 
»فریـد شـهابی« مدیـر بخـش تجـاری شـرکت حمل و نقـل اینترنتی اسـنپ، 
دربـاره تاثیـر اسـتفاده از رمز پویا بـر پرداخت های آناین این تاکسـی اینترنتی 
گفـت: پرداخـت هزینـه سـفر در اسـنپ بـه دو روش آنایـن و نقـدی انجـام 
می شـود. بررسـی های مـا نشـان می دهـد کـه در یـك هفتـه اخیـر در بخـش 
پرداخت هـای آنایـن بـه طور تقریبـی با ٩ تـا ۱۰ درصد کاهش مواجـه بودیم.

اتحاديه کسب وکار مجازی
کاهش۵۰ درصدی فروش شارژ

»رضـا الفت نسـب« رئیس اتحادیه کسـب وکارهای مجازی از میان مشـکاتی 
که برای کسـب وکارها ایجاد شـده به مورد مهمی اشـاره می کند. خرید شـارژ 
بـا کـد USSD )روشـی بـرای ارسـال پیام در شـبکه تلفن همـراه( که تا قبل 
از ورود رمـز پویـا بـه سـادگی انجام می شـد اما اکنون این نحـوه خرید با چالش 
رو بـه رو و بـه کاهـش ۵۰ درصـدی فـروش منجـر شـده اسـت: روال کار برای 
کسـب وکارهایی که شـارژ را از طریق کد USSD به فروش می رسـانند واقعا 
سـخت شـده اسـت و من حتـی از زبان خودشـان دربـاره کاهـش ۵۰ درصدی 
فـروش شـنیده ام. این مشـکل صرفا به کسـب و کارهـا مربوط نیسـت، افرادی 
کـه در شهرسـتان و روسـتا زندگی می کننـد و به ابزارها و تلفن های هوشـمند 
دسترسـی ندارنـد هـم با چالش رو به رو شـده اند چـون قبـل از ورود رمز پویا از 

ایـن طریق بـرای خرید اقـدام می کردند. 
چلیوری

افزايش 4۰ درصدی خطا در پرداخت
 »علیرضـا صادقیان« مدیرعامل چلیـوری در خصوص رمز پویا می گوید کاهش 
فـروش را احسـاس می کننـد هـر چند آمـار دقیقی از چنـد و چـون آن ندارند. 
وی می گویـد: بـا توجـه بـه این کـه ما چنـد هفته اخیـر تبلیغاتی بـرای فروش 
داشـته ایم متوجـه کاهـش ۲٨درصـدی تعـداد تراکنش های ناموفق نسـبت به 
مـاه گذشـته شـدیم. از روز ۱۶ بهمـن نیـز حـدود 4۰ درصد خطـا در پرداخت 

داشـتیم کـه در نهایت هـم به موفقیت نرسـیده اند. 

دفتــر  کــه  اعتمادالســطنته 
خاطرات او شرح ایام ناصرالدین 
شاه است مطلب جالبی دارد در 
مورد علاقه ناصرالدین شــاه به 

کشف طلا.
می گوید که وضــع مالی دربار  

ناصری به شــدت بد بود و او به ناچــار از خارجی ها وام 
می گرفت. ناصرالدین شاه شــنیده بود که در قاره جدید 
آمریکا و اســترالیا معادن طلا کشف و ثروت های زیادی 
فراهم شده اســت. فکر کرد در ایران هم باید معادن طلا 
یافت شود. چند نفر از پیشخدمت ها و چاکران و دلقک 
های در بار مثل عزیز سلطان، آبدارچی باشی و شترچی 
باشی و مانند این ها را موظف کرد که به کوه های اطراف 

تهران بروند و طلا کشف کنند.
اعتماد السلطنه می نویسد که این افراد هرچه سنگ زرد 
رنگ پیدا کرده بودند به حوض خانه ســلطنتی آوردند 
و آنجا را پر کردند که البته ســنگ های بــی ارزش بود. 
یکی از شازده ها که در این اکتشــاف دست داشت یک 
اشرفی طلا را با زحمت به یک سنگ مالید تا خرده های 
طلا در سنگ جایگیر شود و آن سنگ را به عنوان سنگ 
معدن برای خوشحالی سلطان آورد که به او آفرین گفت 
و بعد هم معلوم شد دروغ گفته که البته دروغی که برای 

خوشایند سلطان باشد ایرادی ندارد.
اعتماد الســطنه می گوید که به شــاه گفتــم چرا یک 
مهندس معدن که متخصص است  به دنبال این کار نمی 

فرستی.
 جواب داد اگر مهنــدس معدن بفرســتم و او طلا پیدا 
کند برای خودش بــر می دارد به من نمــی دهد، ناچار 
پیشخدمت ها را می فرســتم که چاکران درگاه هستند 

و قابل اعتماد! 
این شــک و تردید از تحصیل کــرده واقعی و متخصص 
هرگز از نظام حکومتی کشــور رخت نبســته اســت و 
واگذاری کار های مهم به چاکران و متملقان  و مانند این 

صنف منسوخ نشده است.
اگر ناصر الدین شاه با این ایراد رو برو می شد و حواسش 
مثل امروزه جمع می بود چند دانشــگاه پوســت پیازی 
درست می کرد که به چاکران مختلف مدرک مهندسی 
و دکتری و دکتری در منهدســی و مهندسی در دکتری 
برای تخصص های مختلف بدهند و مشــکل مدرک هم 

حل می شد. 
اما به هرحال شازده همان شــازده می بود از لحاظ سواد 
و فهم و شــعور فقط مدرک  و عنوانش عوض می شد و 
در هر باب هم به پشــتوانه مدرک تقلبی و سهمیه ای و 

فرمایشی اظهار نظر های حکیمانه می کرد. 

سال پنجم
شماره صد و بیست

۶ اسفند ۱۳٩٨
۱ رجب ۱44۱

 صاحب امتیاز و مدير مسئول: مجید محققیان
زیر نظر شورای سردبیری
   صفحه آرايی: نوسان

 چاپ:  آینده

 آدرس: اصفهان، خیابان دانشگاه کوچه شماره ۵ 
ساختمان مرکز آموزش بازرگانی

 صندوق پستی: ٨۱۵٨٩٨۱٨۶۵
 تلفن: ۰۳۱-۳۲۶۱٧٨۵٩

 توزيع:آرمان پخش

شرکت »جگوار لندروور« خودروی برقی خودرانی با طول چهارمتر طراحی کرده که 
می تواند  افراد را در شهر جابه جا کند. به گزارش انگجت، شرکت »جگوار لندروور« از 
طرح اولیه جدیدی به نام   »پروژه وکتور« رونمایی کرده است. این وسیله نقلیه طوری 
طراحی شده تا به طور خودران در محیط های شهری مردم را جابه جا کند. احتمال 
دارد برنامه آزمایش این خودرو در ۲۰۲۱ میادی انجام  شود . خودروی مذکور در 
»مرکز ملی نوآوری خودرو« واقع در دانشگاه وارویك در انگلیس طراحی شده  است. 

به طور متوسط ۲۳ درصد از مصارف خانوارها از محل کالاهای غیررسمی تأمین می شود که 
حدود ۱٧ درصد از این کالاهای غیررسمی از طریق قاچاق به کشور وارد می شوند.براساس 
پژوهشی که سازمان امورمالیاتی منتشر کرده است، متوسط میزان واقعی اقتصاد غیررسمی 
طی این دوره معادل ۱٧۰ هزار و ٧۲۵.۵ میلیارد ریال برآورد شده است. افزون بر این، نتایج 
نشان داد که متوسط سهم اشتغال غیررسمی از کل اشتغال کشور طی دوره مورد بررسی 
حدود ۱٨ درصد است؛ بنابراین، ۱٨ درصد از ساعات کار به اشتغال غیررسمی اختصاص دارد.

١٧٪ کالای مصرفی خانوار قاچاق استتاکسی های جگوار به خیابان می آیند 

کارآفرینان 
زن ایرانی

"رمز پویایی"
كه قرار بود ناجی باشد!

  هفته نامه
n a v a s a nW e e k l y

پیامبر اکرم )ص( 

هرکس آبروی مؤمنی را حفظ کند، بدون 
تردید بهشت بر او واجب شود. 
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شمــاره 
صد و بیست

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

چرخش روزگار
نگاره

خط فقر!

نوسان

اول: انوشه انصاری
در  شمسی  هجری   ۱۳4۵ شهریور  در 
مشهد به دنیا آمد. خانواده انوشه پس از 
تولدش به تهران نقل مکان کردند و او در 
تهران بزرگ شد. او در سال ۱٩٩۳ به همراه 
تلکام  شرکت  همسرش،  برادر  و  همسر 
تکنولوژی را تاسیس کرد در زمینه تامین 
ادوات و ارائه خدمات شبکه های مخابراتی 
به فعالیت پرداخت شد. انوشه انصاری باز 
هم با کمك همسر و برادر شوهرش در سال 
 Prodea  ۲۰۰۶ شرکت دیگری به نام
Systems تاسیس کرد که هنوز هم در 

حال فعالیت است.
دوم: سحر هاشمی

سحر هاشمی، بنیان گذار کافی شاپ های 
اکنون  انگلیس،  در  ریپابلیك  زنجیره ای 
با ثروت ۳۵ میلیون دلار به عنوان یکی از 
ثروتمندترین زنان ایرانی شناخته می شود. 
همراه  به  انگلیسی  ایرانی  کارآفرین  این 
سبك  به  بارهای  کافه  اولین  برادرش، 

آمریکایی را در انگلیس رواج دادند.
سوم: شهرزاد رفعتی

 شرکت چندرسانه ای و تلویزیونی برادبند تی 
وی را تاسیس کرد. این شرکت یك شرکت 
اپراتورهای  با  که  است  فناوری  رسانه ای 
شبکه و فعالان تبلیغات همکاری می کند 
و در عرصه بهینه سازی و توزیع محتواهای 
ویدیوی از راه اینترنت پروتکل و شبکه های 

بی سیم و موبایلی نیز فعالیت دارد.
چهارم: پريسا تبريز

پریسا تبریز یکی دیگر از ثروتمندترین زنان 
ایرانی خارج از کشور است که با لقب 

شاهزاده امنیت گوگل شناخته می شود. 
در سال ۲۰۰٧ به استخدام شرکت گوگل 
درآمد و به عنوان مدیر و متخصص امنیت 
در این غول دنیای فناوری فعالیت کرد. پریسا 
تبریز اکنون یکی از مهم ترین و باارزش ترین 
مهره های شرکت گوگل است. وی در سال 
۲۰۱۲ میادی یکی از ۳۰ زن برتر سال از 

سوی مجله فوربس انتخاب شد.
پنجم: رکسانا ورزا

بزرگترین   ،Station F مدیر  رکسانا، 
پردیس جهانی استارت اپ ها و مدیر استارت 
است.  فرانسه  در  مایکروسافت  های  اپ 
اینسایدر،  بیزینس  همچنین وب  سایت 
رکسانا ورزا را به عنوان ششمین بانوی موفق 
زیر ۳۰ سال در حوزه تکنولوژی معرفی کرده 

است.
ششم: سیما ضرغامی

سیما ضرغامی، مدیر ایرانی-آمریکایی شبکه 
های تلویزیونی و رئیس شرکت تلویزیون های 
کابلی نیکلودین است. وی از پدری ایرانی 
و مادری اسکاتلندی در استان خوزستان 
متولد شد.ضرغامی از سال ۲۰۰4 میادی 
در سمت رئیس شبکه نیکلودین و گروه 
خانواده و کودک شبکه ام تی وی فعالیت 

می کند.
هفتم: ثريا دارابی

ثریا دارابی در سپتامبر سال ۱٩٨۳ میادی 
)شهریور ۱۳۶۲( به دنیا آمد و اکنون یکی از 
موفق ترین ایرانی تبارهای ساکن آمریکاست. 
دارابی یکی از سه موسس وب سایت موفق 
Foodspotting و بنیان گذار موسسه 
زادی )Zady( در صنعت مد و پوشاک 
است و در حال حاضر با ثروت ۱۰ میلیون 
دلار به عنوان یکی از ثروتمندترین زنان 

ایرانی شناخته می شود.

 احسان گنجی

 رزونانس یا تشدید به بیان ساده تمایل سیستم ها به نوسان است. هر سیستم 
یا پدیده ای تمایل دارد در برخی از فرکانس ها، با بیشترین دامنه نوسان کند. 

در حالت کلی، فرکانس تشدید، همان فرکانس طبیعی سیستم است.
رزنانس یا تشدید خاصیتی دو گانه دارد، به این معنی که هم می تواند مطلوب 
باشد و هم مخرب؛ برای مثال وقتی شما از طریق رادیو کانال رادیویی مورد نظر 
خود را می یابید، دستگاه رادیو شما از طریق خاصیت رزونانس فرکانس مورد 
نظر، صدای واضح را در اختیار شما می گذارد. از طرف دیگر رزونانس فرکانس 

امواج زلزله موجب تخریب ساختمان ها می گردد.
برای ساده تر شدن درک موضوع قرار گرفتن لیوان آب در مقابل بلند گو است، 
با بالا و پایین بردن حجم صدا، شاهد ایجاد امواجی در آب لیوان هستیم، ولی 
در نقطه ای از فرکانس صدا امواج آب داخل لیوان "تشدید" می شود و یا به 
عبارتی پدیده رزونانس شکل می گیرد. با وقوع پدیده رزونانس، ارتعاش ضعیف 
در یك جسم، می تواند منجر به ارتعاش قوی در جسم دیگر شود، به همین 
خاطر گاهی بادهای با سرعت پایین، به راحتی موجب به ارتعاش در آوردن 
پل ها در فرکانس تشدید آنها و در نتیجه تخریب پل ها شده اند. و شاید شنیده 
باشید که به سربازها آموزش داده می شود برای جلوگیری از احتمال ایجاد 

پدیده رزونانس و تخریب پل ها بر روی پل ها مارش نظامی اجرا نکنند.
اجزای اقتصاد هم به نوبه خود سیستم محسوب می گردند و در واکنش به 
وقایع اطراف خود، رفتار های متفاوتی بروز می دهند. بر همین اساس و آشنایی 
ضمنی با این پدیده فیزیکی، گروه های متخصص مختلفی بر روی تحریم ها 

کار و بررسی انجام می دهند و به صورت بسیار 
هوشمندانه ای اثر گذاری بخش های مختلف 
و گوناگون تحریم ها را با ارتعاشات اقتصادی 
به وجود آمده در کشور هدف،  مورد بررسی 
قرار می دهند و در جستجوی یافتن فرکانس 
تشدید نوسانات مخرب، به دنبال رزونانس و در 

نتیجه تخریب اقتصاد کشور مذکور هستند.
طرف  از  شده  اعمال  تحریمی  های  رژیم 
کشورهای تحریم کننده طی چند ده سال 
گذشته با تغییرات و پیشرفت های وسیعی 

روبرو بوده و با اندک دقتی می توان تفاوت ها و پیچیدگی های منحصر به فرد 
آنها را در برابر کشور های تحریم شده مختلف، بیابیم. این تنوع در نحوه اعمال 
تحریم، دقیقأ بر اساس ذات و ساختار اقتصادی کشورهای هدف، انتخاب و 
اعمال گردیده است و هدف آنها رزونانس یا تشدید اقتصاد مورد نظر و تخریب 

آن با کمترین هزینه و تبعات منفی برای تحریم کننده است. 
بررسی تحریم های مختلف نشان می دهد که با آگاهی از ساختار اقتصاد کشور 
هدف، ایجاد تکانه های مخرب در محدوده زمانی مشخص می تواند منجر به 
فرو ریزش اقتصاد کشور مورد نظر گردد. تکانه اقتصادی مخرب کشور هدف، از 
بین محرک های پیچیده مختلف انتخاب و محرک هایی که منجر به رزونانس 
نشوند از رژیم های تحریمی حذف می گردند. کشورهای تحریمی که دارای 

تنوع و پیچیدگی اقتصادی باشند، به همان اندازه دارای زرونانس های متنوعی 
خواهند بود به عبارت دیگر رژیم های تحریمی متنوع تر و پیچیده تری برای 

ایجاد تکانه های اقتصادی مخرب در آنها مورد نیاز خواهد بود.
نکته نهایی اینکه همانگونه که تمامی سیستم های مکانیکی دارای فرکانس 
رزونانس هستند، سیستم های اقتصادی نیز از این قاعده کلی مستثنی نبوده 
و در صورت اعمال تحریم های دقیق بر اساس مطالعه و شناسایی ساختار 
اقتصادی، ایجاد تکانه های تخربی گریز ناپذیر است. نتیجه اینکه تحریم ها 
همیشه برای اقتصادها با هدف تخریب ایجاد می شوند و مخرب و ویرانگر 
هستند و اینکه گاهی شنیده می شود تحریم موجب قوی تر شدن ما شده 

است، سخنی اشتباه و باطل است.

رزونانس در پدیده های اقتصادی

كاربرد قوانين حيوانات در پيشبرد اهداف!

قانون

قانون گاو 
گاو سرش را پایین می اندازد و کار خودش  را انجام میده و کاری نداره که 

کسی چه چیزی درباره ی کارش میگوید!
از شاخش هم استفاده نمی کند،چون بهترین گاوبازها رفته اند در میدان گاو 

بازی و طعم شاخش را کشیده اند...
قانون گاو در مواردی که قوانین دست و پا گیر وجود دارد کاربرد دارد، یعنی 

موانع قانونی در مرحله آغازین کارها بیشتر جلوه می کنند،
وقتی شما بی توجه به همه  آن قوانین فعالیتت را آغاز کردی و پیش 
بردی،اکثر آنها خود به خود کنار می روند یا افراد مجبور میشوند با شما 

موافقت کنند.

قانون سگ 
سگی شما را دنبال کرده است و شما فقط یه قرص نان دارید، اگر کل نان را 
جلویش بندازید، زود می خورد و بعدا به شما حمله می کند. پس بهترین کار 

این است  که نان را تکه تکه به سگ بدهید تا زمانی که به جای امنی برسید. 
می دانید که طرح یك پروژه یك ماه طول می کشد،اما اگر به کارفرما بگویید 
یك ماه، شاکی میشود،شاید هم رفت و کار را داد به یك مهندس دیگر، پس 
بهترین نتیجه هم برای کیفیت کارها و هم راضی بودن است که کار را در 

چندین  مرحله به او تحویل می دهید.

قوانین خر
قانون۱ :هرگاه خری در فاصله مساوی بین دو منبع غذایی قرار گرفته باشد. 
آنقدر بین انتخاب نزدیکترین منبع تردید می کند و شاید به سمت هیچکدام 
نرود تا از گرسنگی بمیرد!  خیلی وقت ها تصمیم گیری بین دو یا چند گزینه 
در نتیجه عمل تاثیر چندانی نمی گذارد،پس تا فرصت نگذشته سریعتر 

تصمیم گیری کنیم.

قانون۲ : هرگاه در مسیری دو خر از روبرو به یکدیگر برسند و مسیر به قدری 

تنگ باشد که این دو باید کمی از وسط جاده کنار رفته،به دیگری راه بدهند 
تا بتوانند رد شوند،هیچکدام از خرها از جای خود تکان نمی خورند.

خیلی وقت ها برای رسیدن به نتیجه مطلوب بایستی به طرف مقابل امتیاز 
بدهید،به بازی "برُد ـ برُد" بیاندیشیم و سیاستمدار باشیم!

info@eghtesadbazar. ir
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